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ماجرای آفتابی شدن چشم بادامی ها در بازار
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روسیه منافع ایران را قربانی 
تبانی با غرب  می کند
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تحریم ها چه بلایی بر سر نفت 
ایران آوردند؟

عضو اتاق بازرگانی تهران 
کاهش  اثــرات  می گوید 
فروش نفــت ایران تحت 
تاثیــر تحریم هــا باید در 
دو بعد کاهــش درآمد و 
کاهــش ســرمایه گذاری 

بررسی شود.
حمیدرضا صالحی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
بر اســاس برآوردهایی که از سوی اپک اعلام شده 
و در جلســه اخیر اتاق بازرگانی تهــران نیز به آن 
اشــاره شد در ۱۰ سال گذشته ایران درآمدی ۴۵۰ 
میلیارد دلاری را تحت تاثیر تحریم ها در حوزه نفت 
از دســت داده است. به معنی ساده در شرایطی که 
ما می توانستیم با استفاده از فروش نفت این درآمد 
را وارد اقتصاد کشور کنیم دچار عدم النفع شده ایم.

وی با اشــاره به جایگاه نفــت در اقتصاد ایران بیان 
کرد: ما در طول تمام دهه های گذشته بخش قابل 
توجهی از درآمد اقتصاد خود را از طریق فروش نفت 
به دســت آوردیم هر چند این دیدگاه وجود داشت 
که باید میزان وابستگی بودجه سالانه به نفت کاهش 
پیدا کند، اما در عمل همچنان دولت بخش زیادی از 
برنامه های خود را در این چارچوب پیگیری می کرد. 
البته از چند سال قبل با مطرح شدن حساب ذخیره 
ارزی و پس از آن صندوق توسعه ملی بنا شد بخشی 
از فروش نفت برای طرح های زیربنایی به این حساب 

و صندوق واریز شود.
عضو اتــاق بازرگانی تهران عدم فروش نفت ایران را 
یکی از عوامل عقب ماندگی در توســعه زیرساخت ها 
دانســت و گفت: وقتی از یک کمبود درآمد سالانه 
۴۵ میلیــارد دلاری صحبــت می کنیم یعنی دولت 
پول لازم برای حضور در پروژه های عمرانی و توسعه 
زیرســاخت ها را نداشته است و ما از سرمایه  گذاری 
در بسیاری از این حوزه ها جا مانده ایم یعنی در کنار 
بحــث کمبود درآمد یکی دیگر از اثرات عدم فروش 
نفت در جاماندن از توسعه زیرساخت ها خود را نشان 

می دهد.
صالحی ادامه داد: بر اســاس صحبت هایی که وزیر 
نفت مطرح کرده ما در حوزه نفت نیاز به ســرمایه  
گذاری بیش از ۱۵۰ میلیارد دلاری و در حوزه گاز 
ســرمایه  گذاری بیش از ۷۰ میلیارد دلاری داریم 
این یعنی حتی بــرای آنکه بتوان فروش و ظرفیت 
تولید نفت را به سقف ممکن رساند ما به درآمدهای 
سال های گذشته احتیاج داشــتیم. عقب ماندن از 
برنامه توسعه میادین نفتی و گازی مشترک و پایین 
آمدن تولید یــک زنجیره عقب ماندگی را به وجود 

می آورد که ما باید آن را جبران کنیم.
وی بــا بیان این کــه امکان جبــران عقب ماندگی 
سال های گذشــته وجود دارد، اما نیاز به تغییرات 
اساســی در رویکردها خواهد داشــت تصریح کرد: 
مــا باید تلاش کنیم روابط خــود با جهان را بهبود 
بخشیده و تنش زدایی کنیم. با استفاده از این اتفاق 
می توان روابط بانکی و ارزی را از ســرگرفت و راه را 
برای فروش نفت و جذب سرمایه های جدید فراهم 
کرد. اگر این تغییرات رخ دهد امکان آن وجود دارد 
که در یک دوره چهار ســاله بخــش زیادی از این 
عقب ماندگی ها جبران شود اما در غیر این صورت ما 
برای بازگشت بازار گذشته خود نیز با مشکل مواجه 

خواهیم بود.
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شایعه استعفای وزیر راه دیروز داغ بود

ماندن یا نماندن »رستم« دولت!
شاید خیلی بیراه نباشد که بگوییم رستم 
قاسمی یکی از پرحاشیه ترین وزرا دولت 
رئیسی از روز اول بود. که باز روز گذشته 
خبر استعفا و تکذیب آن از سوی روابط 
عمومی وزارت راه و شهرســازی قاسمی 
را به صدر اخبار رســاند. همین موضوع 
عاملی شد تا مروری کوتاه داشته باشیم 
از حواشــی رســتم هئیت دولت. او که 
در جلســه رای اعتماد مجلس حتی نام 
وزارتخانه پیشنهادی خود را اشتباه اعلام 
کــرد. خیلی زود در تیرس رســانه های 
منقد قرار گرفت. قاســمی که در دولت 
محمود احمدی نژاد ســکان دار وزارت 
نفت بــود، در نطق خود بــرای دفاع از 
برنامه پیشــنهادی اش برای وزارت راه، 
گفت که »۱۰ دســتور را نوشــته ام که 
در اولیــن روز از حضورم در وزارت نفت 
آن ها را در دستور کار قرار می دهم« که با 
خنده نمایندگان و سر و صدایشان برای 
یادآوری اشتباه رستم قاسمی همراه شد.

در ادامــه او که فرصتش برای بیان نطق 
تمام شــده بود دوباره پشت تریبون باز 
گشت و اشتباهش را اصلاح کرد و گفت 
که منظورش وزارت راه و شهرسازی بوده 

است نه وزارت نفت.
4 میلیون واحدی که نیست

اما این تنها حاشــیه وزیــر نفت دولت 
احمدی نــژاد نبود؛ ســاخت ۴ میلیون 
مسکن ملی یکی از مهمترین وعده های 
این وزارت بود که خیلی زود وارد چاش 
شــد و با اما و اگرهای زیادی روبرو شد 
تا جایی که وزیر در اظهارنظری جنجالی 

این میزان را به نصف کاهش داد.
قاسمی با اشاره به تعیین سهم هر استان 
در طرح نهضت ملی مسکن و ثبت آن در 
سامانه، افزود: بالغ بر یک میلیون و ۳۵۰ 
هزار واحد مســکونی در دست اجراست 
که تا شــهریور، ۱۰۰ هزار واحد تحویل 

خواهد شد.
وی ادامــه داد: تا پایــان دولت باید ۲ 
میلیون مسکن ساخته و به بهره برداری 
برســد! رئیس جمهور در آغــاز به کار 
دولت سیزدهم وعده ساخت ۴ میلیون 
مســکن را در پایان کار ایــن دولت به 
مردم داده بود. البته این خبر از ســوی 
روابط عمومی وزارت تکذیب شــد و در 
اصلاحیه نقل شد: »بر اساس وعده داده 
شده دولت که بارها بر اجرای آن تأکید 
شده است، اعلام کرده بود که ساخت ۴ 
میلیون واحد در دو مرحله و طی ۴ سال 
انجام می شــود که به زودی آغاز ساخت 
۲ میلیــون واحد مرحلــه اول تکمیل 

می شود.«
البتــه باید صحت این ادعا را حالا بعد از 
گذشت یک سال و اندی از وزارت رستم 

قاسمی در بازار مسکن جستجو کذد.
اولین خداحافظی

اما در اثنای همین اخبــار بود که برای 
اولین بــار اخباری  مبنی بــر احتمال 
استعفای رســتم قاســمی ـ وزیر راه و 
شهرســازی ـ به دلیل بیماری شــنیده 
شد؛ ۱۱ آذرماه ۱۴۰۰ بود روابط عمومی 

وزرات بیانیه در این رابطه صادر کرد:
» وزارت راه و شهرسازی در حال حاضر 
با مدیریت مهندس رســتم قاســمی با 
تــوان مضاعف برای ارائه خدمت به ملت 
شریف ایران درحوزه مسکن و حمل ونقل 
همچنان فعال اســت و انتشار این گونه 
اخبار کذب انگیزه کارکنــان و مدیران 

این وزارتخانه را برای تحقق ساخت چهار 
میلیــون و دیگر اقدامــات کلان در این 

حوزه نمی کاهد.
به اطلاع ملت شــریف ایران اســلامی و 
مخاطبان گرامی می رساند عملکرد سه 
ماهــه اخیر وزارت راه و شهرســازی در 
تمام زیر بخش ها به طور کامل در پایگاه 
خبری این وزارتخانه منتشــر شده است 
که گویای آغاز فعالیت و شــروع جهشی 
در ارائه خدمات این وزارتخانه خواهد بود.

اســتناد یک خبرگزاری رسمی به یک 
کانال تلگرامی برای انتشــار خبر با تیتر 
نادرست« اولین تغییر در کابینه رئیسی« 
به دور از حرفه گرایی اســت و امید می 
رود به جای انتشار این گونه موارد موهوم 
به ترمیم سرمایه های اجتماعی از دست 
رفته و کســب اعتمــاد عمومی همت 

گمارده شود.
به اطلاع مخاطبان و شــهروندان گرامی 
می رساند پایگاه اطلاع رسانی وزارت راه 
و شهرسازی مرجع انتشار اخبار مستند 
و رسمی این وزارتخانه است و اطلاعات 
این وزارتخانه در مورد جزئیات اقدامات 

و فعالیت ها از طریــق این پایگاه روزانه 
منتشر می شود«.

بهتر است وی استعفاء دهد
اما در ماه های اخیر وزرای پرحاشیه کم 
نبودند و این سبب شد تا اندکی فوکوس 
دوربین ها از روی وزارت راه و شهرسازی 
کنار رفت تــا دوازدهم مــاه جاری که 
نماینده مــردم اهواز در مجلس گفت: با 
توجه به اینکه وزیر راه کسالتی هم دارند 
و این کســالت هم مشــخص است که 
ایشان را از انجام خیلی از وظایف ناتوان 
کرده اســت، اگر ایشان اقدام به استعفاء 

کنند خیلی بهتر است.
ســیدکریم حســینی عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شــورای اســلامی در 
ایلنا، درخصوص  با خبرنــگار  گفت وگو 
نظارت بر عملکرد ســایر وزرای کابینه 
به ویــژه وزرایی که در حوزه کاری آن ها 
مشکلات متعدد وجود دارد، اظهار داشت: 

علاوه بر وزیر صمت ما اعتقاد داریم وزرای 
دیگری هم باید پاسخگوی عملکرد یک 
ساله خود به مجلس باشند؛ از جمله وزیر 
راه و شهرسازی که واقعا وضعیتی که الان 
حاکم بر مدیریت مسکن و راه در کشور 

وجود دارد، ضعیف است.
وی ادامــه داد: البته اینطور نیســت که 
ما حتما با همــه وزرا از طریق مکانیزم 
استیضاح مواجه شــویم بلکه به صورت 
عادی هم باید درخصوص کارنامه یکساله 
خود به مجلس پاسخگو باشند و عملکرد 

خود را تشریح کنند.
عضو کمیســیون اجتماعی در پاسخ به 
این ســوال که »از حوزه راه تا مســکن 
انتقادات زیادی به عملکرد وزیر راه وارد 
اســت، علت مماشات مجلس و دولت با 
ایشان چیست؟«، تصریح کرد: مجلس در 
نطق ها و تذکرات خود نسبت به وزیر راه 
و نســبت به وزارت عریض و طویل راه  و 
شهرسازی با وظایف گسترده ای که وجود 
دارد، سوالات جدی دارد. تعهد مسکن، 
تعهد دولت است و باید وزارت شهرسازی 
کارنامه خود را در خصوص ساخت یک 

میلیون مسکن به مجلس و مردم گزارش 
دهد که درخصوص رفع مشکلات مسکن 

چه اقداماتی انجام داده است.
حســینی در پاســخ به اینکه »احتمال 
استعفای وزیر وجود دارد یا ممکن است 
مجلس اقدام به استیضاح کند؟«، گفت: با 
توجه به اینکه ایشان کسالتی هم دارند و 
این کسالت هم مشخص است که ایشان 
را از انجــام خیلی از وظایف ناتوان کرده 
است، اگر ایشان اقدام به استعفاء کنند، 
خیلی بهتر است. ولی اگر در نهایت چاره 
دیگــری نبود، حتما مجلس به ســمت 

استیضاح خواهد رفت.
خود خدا باید جوابگو باشد!

اما انگار حاشــیه های آقای وزیر تمامی 
نداشــت و همین چند روز پیش بود که 
انتشار عکس هایی منتسب به او در مالزی 
جنجالی مجدد در فضــای مجازی براه 
انداخت تا جایی که علی جعفری، مشاور 

و رئیس دفتر رستم قاسمی، به تصاویری 
منتشر شــده در فضای مجازی، واکنش 

نشان داد.
جعفری در صفحه توییتری خود نوشت: 
»صرف نظر از اصالت عکســها، انتشــار 
عکســهای خصوصی یک زن و شوهر با 
کدام مکتب اخلاقی سازگار است؟ برای 
اغراض سیاســی، شــرافت و انسانیت را 

لجن مال نکنیم.«
البته خــود وزیر هم در خصوص تصاویر 
منتشر شده منتســب به وی در فضای 

مجازی واکنش نشان داد.
رستم قاســمی، وزیر راه و شهرسازی در 
پاسخ به سوال باشگاه خبرنگاران درباره 
حاشیه جدید ایجاد شده و اینکه آیا قصد 
پیگیری دارد یا خیر گفت: خود خداوند 

باید جوابگو باشد.
بازهم استعفا، بازهم تکذیب

شــاید همین اخبــار عاملی شــد که 
نوشت:  تسنیم  روزگذشــته خبرگزاری 
شــنیده ها از دولت حاکی از آن اســت 
که رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی 
از ســمت خود اســتعفا داده اســت و 
نامــه اســتعفای خــود را نیــز تقدیم 
رئیس جمهوری کرده است. این در حالی 
اســت که هنوز منابع رسمی این خبر را 

تایید نکرده اند.
البته این خبر هم تــا زمان نگارش این 
گزارش از ســوی روابط عمومی وزارت 
تکذیب شــد. در حالی که در ســاعات 
گذشته اخباری مبنی بر استعفای رستم 
قاســمی در برخی رسانه ها و شبکه های 
اجتماعی منتشر شده بود، وحید قربانی 
-رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی 
وزارت راه و شهرســازی - اعــلام کرد 
این خبر صحت ندارد و موضوع اســتعفا 

تکذیب می شود.
وی همچنین خاطرنشان کرد برنامه های 
مجموعه وزارتخانه به قــوت خود باقی 

است.
پیــش از ایــن اقبــال شــاکری -عضو 
کمیســیون عمــران مجلس شــورای 
اسلامی- نیز اعلام کرده بود که استعفای 
وزیر راه و شهرســازی در جایی به طور 

رسمی وصول نشده است.
در پایــان باید دید آیــا دولت یا مجلس 
اینبار نســبت به عملکرد این وزارتخانه 
واکنشی نشــان می دهند یا همچنان به 
گفتــه کوچکی نژاد نماینــده اصولگرای 
مجلس: این مجلس فقیر اســت و توان 

استیضاح ندارد.

شنیده ها از دولت حاکی از آن است که رستم قاسمی وزیر راه و 
شهرسازی از سمت خود استعفا داده است و نامه استعفای خود را نیز 
تقدیم رئیس جمهوری کرده است. این در حالی است که رئیس مرکز 

ارتباطات و اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی - اعلام کرد این 
خبر صحت ندارد و موضوع استعفا تکذیب می شود

,,

خرین وضعیت طرح ساماندهی تجمعات 
رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
در مجلس گفت: طرح ساماندهی تجمعات 
در کارگروهی ذیل این کمیسیون در حال 
بررســی است و سپس بر اساس اولویت در 
دستور کار کمیســیون قرار خواهد گرفت. 
محمدصالح جوکار در گفت وگو با ایســنا، 
دربــاره آخرین وضعیت طرح ســاماندهی 

تجمعات در کمیسیون امورداخلی کشور و 
شــوراها، بیان کرد: این طرح از دستور کار 
کمیســیون خارج نشــده و در کارگروهی 
ذیل کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
در حال بررسی است. نماینده مردم یزد در 
ادامه با بیان اینکه این طرح دارای مزایایی 
اســت، اظهار کــرد: بر اســاس این طرح 

چهارچوب اعتراضات و اغتشاشات از یکدیگر 
جدا می شود. از سوی دیگر شاهد مسئولیت 
پذیری از سوی کســانی که قصد اعتراض 
به موضوعی یــا برگزاری تجمعات را دارند، 
خواهیم بود و برابر قانون اساسی این امکان 
فراهم خواهد شد تا مردم آزادانه حضور یافته 

و اعتراض خود را مطرح کنند.

ارزیابی فاضل میبدی از »عمامه پرانی« 
افراط برخی روحانیون معروف باعث 

شده نسل جدید، ضدیت با روحانیت را 
نشانه آزادی خواهی بداند

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: عمامه پرانی 
که این روزها مرســوم شده!  حتما رفتاری مذموم است که با هیچ 
متر و معیار و بهانه ای توجیه نمی شــود. از ســوی دیگر، خیلی از 
روحانیونی که وابسته به نهادهای رسمی نیستند، مثل قشر ضعیف 
فشارهای اقتصادی، اجتماعی و... را تحمل می کنند و روا نیست،  از 
سوی مردم هم آزار و اذیت ببینند. اما واقعیت چیزی جز این نیست 
که »حضور پررنگ روحانیت در سیاست و سیاست گذاری ها« باعث 
شده بخشــی از جامعه نســبت به روحانیت و روحانیون ذهنیتی 

منفی پیدا کنند.
نواندیش نوشت: محمد تقی فاضل میبدی، عضو مجمع محققین 
و مدرسین حوزه علمیه قم در گفت وگویی با »نواندیش« با بیان 
اینکــه »از اول هم حضــور روحانیــون در منصب های حکومتی 
اشــتباه بود« اظهار داشــت:  در اولین روزهایی که در ســال ۵۷ 
انقلاب به ثمر نشســته بود، قرار بر این بود که بعد از رتق و فتق 
امور، روحانیون کار را به کارشناســان بسپارند و از مسئولیت های 
اجرایی کشور کنار بکشــند. اما بعدها روال به گونه ای پیش رفت 
که روحانیت در عرصه تصمیم گیری و اجرایی دست بالا را داشت 

و به همین دلیل امروز که مردم گرفتاری های زیادی دارند و اصلا 
امیدوار نیستند که گرفتاری های شان حتی کمتر شود، همه چیز 
را از چشــم روحانیت ببینند. آنهم در حالیکه مملکت ما مملکتی 
اســلامی اســت و اینکه روحانیون در معابر عمومی توسط عامه 
مــردم با بدرفتاری روبرو شــوند، واقعا اتفاق بدی اســت که هم 
بــه وجهه روحانیت ضربه می زند و هم دین را با خدشــه  مواجه 

می کند.
این چهــره نزدیک به جریــان اصلاحات در ادامه گفــت:  این را 
نمی تــوان کتمان کــرد، تعدادی از روحانیونی کــه به هرحال در 
جامعه شناخته شــده اند، با افراط و تفریط هایی که لازم نیســتند، 
باعث می شــوند مردم،  مخصوصا نســل هایی که دو یا سه دهه بعد 
از ســال ۵۸ به دنیا آمده اند، ضدیت با روحانیت را نشــانه ای بارز 
از آزادی خواهــی بدانند و بر همین اســاس فکر کنند بدرفتاری با 
روحانیون اشــکالی نــدارد. ای کاش روحانیت حکومتی با در نظر 
 گرفتــن اینکه در عصر حاضر شــرایط تغییرهای زیادی داشــته

 اســت، به هنگام توصیه های شــرعی، مطالبات و نگاه نسل جدید 
 را جــدی بگیرد تا چهــره و وجهه روحانیت بیشــتر از این ضربه

 نبیند.
فاضــل میبــدی افــزود:  به عنوان مثــال این روزها دوبــاره بحث 
موتورسواری زنان در رسانه ها مطرح شده است. مخالفت سرسختانه 
برخی از معمم ها در شرایطی است که این موضوع از اساس اشکالی 
ندارد. در واقع دوچرخه ســورای زنان در خیابان با ماشین سواری 
آن ها هیــچ فرقی نمی کند، در واقع تفاوتــی نمی کند مرکبی که 
انســان سوار می شود ماشین، موتور و یا دوچرخه باشد. خانمی که 
سوار دوچرخه می شود یا به خاطر صرفه جویی است و نمی خواهد 
هوا را آلوده کند یا اینکه می خواهد ورزش کند، لذا از هر جهت این 
خانم عمل خلاف شــرعی را مرتکب نشده است و اینکه به حجاب 
این خانم گیر بدهیم، شرعی و عقلی و به نفع کشور و اسلام نیست.

وی ادامه داد: اما برخی بنا به دلیل هایی که حتما برای خودشــان 
محترم اســت و ارزش دارند، نسبت به »شرایط جدید« بی توجهی 
کرده و در نتیجه انواع محدودیت های بی مورد را پیش پای نســل 
جدید می گذارند و خب! می توانیم توقع داشــته باشیم، نسبت به 

روحانیون دید مثبتی داشته باشد؟
محمد تقی فاضل میبدی در پایان گفت:  روحانیت چاره ای جز کنار 
آمدن با شــرایط روز ندارد. البته این به معنی این نیست که اصول 

اخلاقی زیرپا گذاشته شود.
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نماینده تبریز خطاب به الهام علی اف: 

نخجوان باید به ایران ملحق شود
نماینده تبریز در مجلس خطاب به رئیس 
جمهور جمهوری آذربایجان تاکید کرد: 
اگر قرار به ملحق شدن باشد نخجوان باید 

به ایران ملحق شود.
محمدرضــا میرتاج الدینی در نشســت 
علنی روز یکشــنبه ۲۲ آبان ماه مجلس 
شورای اسلامی در نطق پیش از دستور 
اظهار کرد: از حضور حماسی مردم شریف 
ایران در ســیزده آبان که ۹ دی دیگری 
در تاریخ ایران آفریدن تقدیر و تشکر می 
کنم که با حضور میلیونی و حماسی خود 
اغتشاشات، توطئه ها و فتنه های آمریکا، 
اســرائیل و عوامل آن را خاموش کردند. 
حضور حماسی مردم تبریز و آذربایجان 
در ۱۳ آبان حماسه دیگری بود که همه 
یک صدا فریاد زدند« آذربایجان اویاختی، 

انقلابا دایاختی، خامنه ای دن آیریلماز«.
قطار راه آهن میانه به تبریز در دهه فجر 

در ایستگاه خاوران
نماینده مردم تبریز، آذرشــهر و اســکو 
در مجلس با اشــاره به برخی مباحث در 
حوزه انتخابیه بیان کــرد: مردم تبریز و 
آذربایجان منتظرنــد که دولت با همت 
بیشــتر و با مدیریت جهــادی هر چه 
زودتر۴ پروژه عمده را به اتمام برسانند. 
امیدواریم قطــار راه آهن میانه به تبریز 
در دهه فجر به ایستگاه خاوران در تبریز 

برسد.
وی ادامــه داد: انتظار مــی رود با ترمیم 
۷۰۰ متر تونل زاب، روان شــدن آب به 
دریاچه ارومیه و تصفیه خانه های تبریز و 

ارومیه مشکل دریاچه ارومیه حل شود.
نماینده مردم تبریز، آذرشــهر و اســکو 
در مجلس گفت: باید آبرســانی به تبریز 
از رودخانه مرزی ارس بر اســاس حقابه 
آذربایجان انجام شود، با این کار مشکل 
آب در ۲۰ سال آینده آذربایجان شرقی 
حل خواهد شــد البته در فاینانس این 
پروژه مشکلی وجود دارد که باید سازمان 
برنامه مســئله را حل کند. همچنین با 

دستور نهایی مخبر معاون رئیس جمهور 
انتظــار می رود خط دوم قطار شــهری 

تبریز عملیاتی شود.
وی با اشاره به هفته کتاب، اظهار داشت: 
از تلاش علمــی جامعه کتابداران و نهاد 
کتابخانه های عمومی کشــور تشکر می 
کنــم، همچنین پیشــرفت عجاب آمیز 

موشکی و آزمایش موشک های فراصوتی 
و ابر صوت تبریک می گویم که این اقتدار 

نظام اسلامی را نشان داد.
این نماینده مجلــس ادامه داد: در اینجا 
ســخنی با جوانان عزیز، دانشــجویان و 
دانش آمــوزان دارم در هیچ دوره ای از 
تاریخ ایران این میزان عظمت و شــکوه 
را خود ندیده اســت، تاریخ ۲۵۰ ســال 

گذشــته را مرور کنیــد در حال حاضر 
ایران در هندسه قدرت جهانی یک ضلع 
قوی و یک نقش آفرین موثر اســت که 
رهبر عزیز انقلاب هم فرمودند به جایگاه 
برجسته ایران در قدرت نظم نوین جهانی 
فکر کنید. در چهل و اندی سال گذشته 
شاهد مخالفت ها، تحریم ها و فشارهای 

سیاسی و اقتصادی بوده ایم اما همچنان 
این ملت با اقتدار بــه راه خود ادامه می 

دهد.
میرتــاج الدینی تاکید کرد: در ۸ ســال 
جنگ تحمیلی، یک وجب از خاک کشور 
را به دشــمن نداده ایم در حالی که در 
تاریخ گذشــته پیمان نامــه و عهدنامه 
هــای ننگینی چون عهدنامه گلســتان 

و ترکمنچای را داریــم که ۱۴ ولایت از 
ایران عزیز جدا شد از جمله باکو، قره باغ، 

ایروان و مناطق دیگر.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در 
مجلس تصریح کرد: ســخنی با رئیس 
جمهور آذربایجان دارم، اخیرا ســخنی 
بزرگتــر از دهــان خود گفته اســت و 
گفته »سرنوشــت تلخ جدایی آذری از 
ایــن رئیس جمهور  آذربایجان« چقدر 
نســبت به تاریخ بی اطلاع است، دقت 
کنید آذربایجان از ایران جدا شــد و این 
طور نیست که شما می گویید. این نکته 
را یادآور می شــوم و به خوبی به خاطر 
بســپارید با این لفاظی ها مشــکلی در 
همســایگی ما ایجاد نکنید که نیازی به 
لشکرهای محمدرسول الله)ص(، علی ابن 
ابی طالب)ع(، لشکرامام حسین)ع(، تنها 

لشکر عاشورا جواب شما را می دهد.
)نماینــده در ادامه بــه ترکی مطالبی را 
خطــاب به الهام علــی اف گفت(اگر بنا 
باشد کسی ملحق شود باید نخجوان به 

ایران ملحق شود.

 این نکته را یادآور می شوم و به خوبی به خاطر بسپارید با این لفاظی 
ها مشکلی در همسایگی ما ایجاد نکنید که نیازی به لشکرهای 

محمدرسول الله)ص(، علی ابن ابی طالب)ع(، لشکرامام حسین)ع(، 
تنها لشکر عاشورا جواب شما را می دهد

,,

6 کشته و 53 زخمی در انفجار خیابان استقلال
رسانه های ترکیه یکشنبه )۱۳ نوامبر، ۲۲ آبان( 
از انفجار در خیابان استقلال در مرکز استانبول 
خبر دادند که منجر به خسارات و تلفات زیادی 
شــد. در همین رابطه رجب طیب اردوغان 
رئیس جمهــوری ترکیه در اولین واکنش به 
انفجار در خیابان تقســیم استانبول با وعده 
مجازات عاملین ، گفت که تروریســت ها در 

ترکیه به اهداف خود نخواهند رسید. به گزارش 
شبکه الجزیره، اردوغان گفت : عاملان بمب 
گذاری را شناســایی خواهیم کرد و مجازات 
خواهند شد . وی تاکید کرد که تلاش برای 
تسخیر ترکیه و ملت آن از طریق تروریسم، 
مانند گذشته به هدف خود نخواهد رسید. وی 
شمار کشته ها را ۶ نفر و تعداد زخمی های 

این انفجار را ۵۳ نفر اعلام کرد . اردوغان اظهار 
داشــت : عناصری که تلاش می کنند دولت 
ترکیه را تضعیف کنند به جاه طلبی های خود 
نخواهند رسید. رئیس جمهوری ترکیه گفت 
: ما معتقدیم بمب گذاری در منطقه تقسیم 
تروریستی است و یک زن در آن دست دارد و 

همچنان در حال بررسی موضوع هستیم.

مغز پوتین به سیم آخر زد! آرزوی سرنگونی و مرگ برای پوتین از سوی دوگین

یکی از شــخصیت های کلیدی روسیه 
به نام »مغز پوتین« خواســتار سرنگونی 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه 
شــده و گفته است که او حتی باید پس 
از شکست تحقیرآمیز مسکو در خرسون 

کشته شود.
روزنامه انگلیسی میرر مدعی شده است 
که دوگیــن معروف به »مغــز پوتین« 
خواســتار ســرنگونی ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه شده و گفته است که 
او حتی باید پس از شکست تحقیرآمیز 

مسکو در خرسون کشته شود.
الکساندر دوگین، ملی گرای افراطی راست، 
اولین شــخصیت بزرگ روس است که 
نسبت به انتقادها علیه پوتین در خصوص 
تهاجم ناموفق به اوکراین سکوت خود را 
شکسته اســت و عقب نشینی روسیه از 
خرســون را ضربه بزرگی به غرور روسیه 

می داند.
میرر مدعی است که دوگین مواضع خود 
را در مورد عقب نشینی روسیه از خرسون 
و تلفات سربازان، در کانال تلگرامی خود 
منتشر کرده اما این پست در ادامه حذف 

شد.
بر این اســاس گفته می شود که دوگین 

داستانی از شــاخه زرین اثر جیمز جرج 
فریــزر را منتشــر می کند کــه در آن 
پادشــاهی کشته می شــود. پادشاه در 
داستان تخیلی به این دلیل کشته شد که 
در طول خشکسالی نتوانست باران بیاورد 

و شکمش پاره شده بود.
دوگین در متن خشمگینانه خود نوشت: 
»مــا به حاکم قدرت کامل می دهیم و او 
همه ما، مردم، دولت، مردم، شهروندان را 

در یک لحظه حساس نجات می دهد.
دوگین بــا صحبت در مــورد وضعیت 
اوکراین نوشت که هر روس واقعی اکنون 
باید غصه بخورد و دندان های خود را به 
دلیل وضعیت فعلی از درد به هم فشــار 

دهد
وی در ادامــه توضیــح داد که روســیه 
»خرسون« را تســلیم کرده است و اگر 
غیرنظامیان از خرسون ناراحت نباشند، 

»روس نیستند«.
دوگین یکــی از حامیان اصلی حمله به 
اوکراین بود که خواستار گسترش قلمرو 
روسیه به کریمه، سپس بقیه اوکراین و 

فراتر از آن به کشورهای بالتیک بود.
دوگین که فیلســوف، عــارف، تحلیلگر 
سیاســی و فاشیســت نامیده می شود، 
تأثیری کلیدی بر روســیه پوتین دارد و 

عقیده بر این است که نظرات او - حداقل 
تا حدی - تأثیری کلیدی در تفکر حمله 

به اوکراین داشته است.
نوشــته های او - که خوانــدن آنها برای 
سربازان روسی ضروری بوده است - یک 
جهان بینی پارانوئیدی را اعلام می کند که 
خواستار جذب اوکراین در روسیه است و 
او از مســکو می خواهد که همه چیز را 
»از ولادی وســتوک تا دوبلین« کنترل 
کند. این منطقه وسیعی است که بیش 
از ۵۰۰۰ مایل وســعت دارد و محدوده 
وسیعی از قلمرو از شــرق دور روسیه تا 

غرب اروپا را در بر می گیرد.
الکســاندر دوگین در آثــارش رابطه پر 
افت و خیز مســکو با کشورهای غربی را 
پیش بینی کرده بود. او در سال ۱۹۹۷ در 
یکی از کتابهایش طرحی را تببین کرد که 
محور آن ایجاد تفرقه بین کشورهای غربی 
و در عین حال افزایش وابستگی اقتصادی 

کشورهای اروپایی به روسیه بود.
هر چنــد الکســاندر دوگیــن ارتباط 
مستقیمی با دســتگاه سیاست خارجی 
روســیه ندارد اما در برخی از رسانه های 
بین المللی از او به عنوان »مغز پوتین« یاد 

شده است.
گروهــی از صاحبنظران بــر این اعتقاد 
هســتند کــه بــرای درک جهان بینی 
ولادیمیر پوتیــن و جایگاهی که او برای 
روســیه متصور است باید به نوشته های 
الکســاندر دوگین به عنوان یک چهره 
راست افراطی مراجعه کرد. به عنوان مثال 
دیوید وان درهلی در یادداشتی که سه ماه 
پیش در روزنامه واشنگتن پست منتشر 
شد الکســاندر دوگین را »یک پیشگوی 
فاشیســت« و هوادار یــک »امپراتوری 

حداکثری روسی« خوانده است.
دیوید وان درهلی در ادامه نوشــته است 
که نشــانه های نفوذ الکساندر دوگین در 
تصمیم گیری مقامات روسیه را می توان 
در ســخنرانی ماه فوریه ولادیمیر پوتین 
همزمان با آغاز تهاجم نظامی به اوکراین 

مشاهده کرد.
وی یک روز پیش از کشته شدن دخترش 
در کانال تلگرام خود خواستار گسترش 

ابعاد جنگ در اوکراین شده بود.

روسیه منافع ایران را قربانی تبانی با 
غرب  می کند

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی 
گفت: متأســفانه روزی را دیدیم 
که ایران منافع برجامی خودش 
را فدای جنگ روسیه با اوکراین 
کرد و حالا یکباره دیگر در سایه 
توافق روســیه با غرب منافعش 

فدای اوکراین می شود.
گروه سیاست نامه نیوز: غربی ها در هفته های اخیر شانتاژ تبلیغاتی وسیعی 
را علیه ایران تدارک دیدند و علاوه بر موضوع هسته ای، پای تهران را به 
جنگ روسیه و اوکراین باز کردند تا جایی که حتی شایعه حذف ایران از 
جام جهانی نیز مطرح شد. حالا از اوکراین خبر می رسد که روسیه در 
حال عقب نشینی از مناطق اشغالی است. برخی تحلیلگران معتقدند این 

موضوع می تواند معادلات بین ایران و غرب را نیز تحت تأثیر قرار دهد.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفتگو با نامه نیوز درباره میزان تأثیرپذیری 
معادلات بین ایران و اروپا از تحولات جدید در اوکراین گفت: هر چه در 
دنیا اتفاق می افتد که نــام ایران هم در رابطه با آن موضوع مطرح می 
شود، روز به روز ضعف و نقص در سیاست خارجی ما را آشکارتر می کند.

وی افزود: روسیه یکی از بزرگترین مصادیق نقض منشور سازمان ملل 
متحد را با تجاوز به خاک اوکراین مرتکب شد، الان به گونه ای وضعیت را 
مدیریت می کند که کشورهای اروپایی و حتی اوکراین درخواست مذاکره 
با روسیه را دارند اما همزمان غربی ها ایران را به عنوان متهم این جنگ 

زیر سئوال می برند، بدون آنکه ایران بهره ای از این جنگ برده باشد.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه منافع برجامی ایران تحت الشعاع منافع 
روس هــا در اوکراین قرار گرفت، تأکید کــرد: در اوکراین نیز همچون 
مصادیق تاریخی دیگر منافع ایران دور خواهد خورد. هم اکنون روس ها 
در حال جبران اشتباه خودشان هستند و زلنسکی رئیس جمهور اوکراین 
به شدت نگران است در این وضعیت حمایت غرب از او کاهش پیدا کند.

وی با اشاره به پیروزی نتانیاهو در سرزمین های اشغالی و اکثریت شدن 
جمهوری خواهان در کنگره آمریکا ادامه داد: این اتفاقات پیام خوبی برای 
زلنسکی نداشت، لذا شاهد هستیم معادلات در جنگ اوکراین به شکل 
دیگری در حال رقم خوردن اســت. در این اوضاع سئوال اصلی آن است 

که چه بر سر منافع ایران خواهد آمد؟
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه روسها دارند مسئله 
خودشــان را با غرب حل می کنند، تأکید کرد: روس ها هر گاه احتمال 
توافق با غرب را ببینند هیچ اهمیتی برای منافع ایران قائل نیستند و به 
راحتی بر سر ایران بین روسیه و غرب تبانی صورت گرفته است. متأسفانه 

تکرار این اتفاق بسیار محتمل و نزدیک است.
وی ادامه داد: ایرانی که می توانست با امضای برجام خودش تعیین کننده 
منافع ملی اش باشد، دوباره همچون یک سیبل مورد هجمه غربی ها قرار 
دارد. متأســفانه روزی را دیدیم که ایران منافع برجامی خودش را فدای 
جنگ روسیه با اوکراین کرد و حالا یکباره دیگر در سایه توافق روسیه با 

غرب منافعش فدای اوکراین می شود.

دیدگاه

جی
خار

ست 
سیا

خبـر

موضع صدراعظم آلمان مداخله جویانه، 
تحریک آمیز و غیردیپلماتیک است 

ســخنگوی وزارت امــور خارجه موضع اخیر صدراعظــم آلمان در قبال 
جمهوری اسلامی ایران را مداخله جویانه، تحریک آمیز و غیردیپلماتیک 

دانست.
به گزارش مهر، ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به 
مواضع اخیر صدراعظم آلمان درباره ایران، اظهار داشــت: متأسفانه برخی 
مدعیان حقوق بشر با فراموشی کارنامه تاریک خود در قبال مردم شریف 
و مقاوم ایران در جریان حمایت کور و غیرانســانی از رژیم صدام، همراهی 
با تحریم های ظالمانه متعاقب خروج آمریکا از برجام و نیز سکوت در برابر 
اقدامات تروریستی داعش که آخرین آن حمله تروریستی به حرم مطهر 
شــاهچراغ بود، حقوق بشر را دستمایه بازی های سیاسی کرده اند.کنعانی 
افزود: اراده جمهوری اسلامی ایران در مبانی بنیادین حقوق بشر از جمله 
کرامت انسانی، مقابله با زور و دفاع از مظلوم همواره مبتنی بر اصل مسئولیت 
پذیری بوده و این در حالیست که آلمان با فرار از مسئولیت بین المللی خود 
در احترام به حق حاکمیت کشورها، ضمن پناه دادن به گروه های تروریستی 
و تجزیه طلب معاند جمهوری اسلامی ایران و نیز اتخاذ رویکرد گزینشی 
و دوگانه در برابر جنایت رژیم کودک کش صهیونیســتی در اقصی نقاط 
جهان ازجمله فلسطین، خود را به عنوان مدافع حقوق بشر معرفی می کند! 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید مجدد بر اینکه تخریب پیوندهای 
تاریخی، پیامدهای بلند مدت دارد، تصریح کرد، مطالبات حقوق بشــری 
جمهوری اسلامی ایران از مقامات آلمان فهرست بلندی است. لذا این آلمان 

است که باید مسئولانه نسبت به گذشته شفاف سازی کند.
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رئیس کانون صرافان: نرخ دلار فردایی 
حباب دارد

با  کانــون صرافــان  رئیس 
بیان اینکــه دلالان نرخ های 
عنوان  بــه  را  غیرمنطقــی 
پیش بینی قیمت دلار مطرح 
اصلی  علت  گفت:  می کنند، 
نوسانات اخیر ارز به مشکل 
تأخیــر در پرداخــت مبلغ 

حواله های نیمایی است.
به گزارش مهــر، همزمان با ایجاد هیجانات در بــازار ارز، برخی از 
دلالان با ارائه اطلاعات نادرست به افراد ناآگاه اقدام به ایجاد هراس 
درباره نرخ های نجومی ارز کرده اند. التهابات ارزی در سال های اخیر 
اثبات کرده است که در کوتاه مدت تحت تأثیر عوامل روانی مختلفی 
همچون انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، برجام، مذاکرات هسته ای، 
تحریم هــای نمادین آمریکا و غیره قــرار می گیرد و اصطلاحاً دچار 

نوسانات کاهشی و یا افزایشی شده است.
بــه عنوان مثال دو مقطع تاریخی »اواخر آذر ۱۴۰۰« و »اواخر مهر 
۱۳۹۹« از جمله نقاط حســاس عبور دلار از قیمت ۳۰ هزارتومان 
بوده است که با بررسی دقیق زوایای هر کدام از این مقاطع حساس، 
می توان فهمید تا چه میزان نرخ دلار شکننده و متأثر از عوامل روانی 
و سیاسی کاذب بوده به طوریکه پس از گذشت از هر دو بازه زمانی 
یاد شــده، نرخ دلار مجدداٌ به زیر کانــال ۳۰ هزارتومان نزول پیدا 

کرده است.
جهش نرخ ارز امکان پذیر نیست

با وجود آنکه رشــد منطقی و جهش آرام قیمت دلار با توجه عوامل 
بنیادی دخلی مثل تورم و نقدینگی موجود در کشور در طول زمان 
منطقی و غیرقابل اجتناب است اما در حال حاضر و در صورت ثابت 
ماندن عوامل مؤثر، افزایش جهشی نرخ دلار، مشابه آنچه در سال های 
گذشته رخ داد، غیرممکن به نظر می رسد. موضوعی که کارشناسان 
بازار و به خصوص مســئولان کانون صرافان نیــز بدان معتقدند و 
نــرخ دلار در کانال های فعلی را پایدار نمی دانند. به عنوان مثال در 
روزهای گذشــته در حد فاصل ســه روز که قیمت دلار فردایی به 
مرز ۳۷ هزارتومان رسید اما بلافاصله نرخ کاهش شدیدی را تجربه 
کرد و حتی به کانال ۳۴ هزارتومان نیز رســید. این نوســانات غیر 
معمول و هیجانی حاکی از روند غیر معمول و دلالی در بازار دارد که 
تجربه نشــان داده است که احتمال زیادی دارد که به زودی به ضرر 

خریداران تمام شود.
از جنبه عوامل بنیادی-اقتصادی داخلــی و خارجی نیز نرخ ارز در 
قیمت های کنونی بسیار شکننده است؛ چراکه امسال نسبت به سال 
گذشــته شاهد بهبود عوامل بنیادی ارزی بوده ایم چرا که امسال در 
زمینه عوامل بنیادی خارجی »افزایش فروش نفت« و »رشد وصول 
درآمدهای حاصل از صادرات غیرنفتی« به طور محسوســی مشهود 

بوده است.
تأخیر در پرداخت مبلغ حواله علت اصلی نوسانات اخیر

شــهاب قربانی رئیس کانون صرافان ایــران در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری مهر، علت اصلی نوســانات کاذب اخیر نرخ ارز 
را مربوط به اختلالات مرتبط با بازار حواله دانست و خاطرنشان کرد: 
به طور معمول یک ماه طول می کشد که مبلغ حواله های نیما را به 
متقاضی ارز تحویل بدهند و همین تأخیر موجب شده است که بازار 

ملتهب گردد.
وی با بیان اینکه تــا هنگامی که زمان فروش و تحویل مبلغ حواله 
ارز فاصله معناداری داشته باشد، بازار آزاد همیشه با مشکل نوسانات 
کاذب مواجه خواهد بود، خاطرنشــان کرد: بــه عنوان مثال، درهم 
امارات که در ســامانه نیما توســط صادرکننده به فروش می رسد و 
قاعدتاً این ارز در همان روز باید به صراف و متقاضی ارز تحویل داده 
شود؛ اما متأسفانه حدود یک ماه طول می کشد تا این ارز به صراف یا 

متقاضی ارز تحویل داده شود
رئیــس کانون صرافان در ادامه گفت: اما در مقابل، متقاضیان ارز در 
بازار آزاد می توانند به سرعت و همان روز، ارز خود را از بازار تهیه کنند 
و همین سهولت دسترسی در بازار آزاد موجب می شود تا به این بازار 

فشار خرید روزافزونی وارد شود.
نرخ بازار فردایی حباب دارد؛ تحلیل دلالان از اساس غلط است

وی در ادامه به خریداران ارز هشــدار داد: تخمین های نجومی که از 
ارز داده می شود اساساً غلط بوده و پیش بینی های اشتباهی است که 
برخی دلالان ارز بر مبنای صعود نرخ در ســال های گذشته به مردم 

ناآگاه ارائه می دهند.
رئیس کانون صرافان در خاتمه خاطرنشان کرد: قیمت ارز را عرضه و 
تقاضا معین می کند، در حال حاضر نیز هیچ مشکلی در این زمینه در 
بازار مشاهده نمی شود و نرخ کنونی ارز در بازار فردایی دارای حباب 
است. بر همین اساس پیش بینی می شود قیمت ارز به مرور به سمت 
نرخ تعادلی خود حرکت کنــد و قیمت های مازاد بر قیمت تعادلی 

همگی هیجانات کاذب و غیرمتعارف است.

ترمیم حقوق کارگران و بازنشستگان تامین اجتماعی
یک فعال حوزه کار بــا تاکید بر ترمیم 
حقوق و دستمزد کارگران و بازنشستگان 
تامین اجتماعی، از آغــاز واریز معوقات 
بازنشستگان سایر سطوح مزدی خبر داد 
و گفت: معوقات ظرف پنــج ماه از آبان 
 تا اسفند به حســاب بازنشستگان واریز 

می شود.
رحمــت الله پورموســی در گفت وگو با 
ایســنا، با تاکید بر لزوم ترمیم حقوق و 
دســتمزد کارگران و بازنشستگان اظهار 
کرد:جامعه کارگری خواهان مهار تورم و 
تثبیت قیمت هاست، هر چند که دولت 
برای کنترل تورم و ثبات قیمت ها در بازار 
تلاش می کند اما در این شــرایط قدرت 
معیشت کارگران و بازنشستگان و حتی 

کارمندان باید حفظ شود.
وی افزود: با توجه بــه افزایش هزینه ها 
و لزوم حفظ قدرت خرید، دولت ترمیم 
حقوق کارمندان و بازنشستگان کشوری 
و لشــگری را در دســتور کار قرار داد و 

مجلس نیز آن را تصویب کرد.
این فعال حوزه کار با اشاره به هزینه های 
ســبد معیشــت کارگران، گفــت: این 
هزینه هــا شــامل هزینه های مســکن، 

بهداشت و درمان، خوراک و مواد غذایی 
و... اســت که اگر تورم هر کدام محاسبه 
شــود، می بینیم که حقــوق و دریافتی 
کارگران کفاف هزینه های زندگی و سبد 
معیشت آنها را نمی دهد، لذا باید تلاش 
کنیــم که تــورم در بخش های مختلف 

اقتصاد و جامعه کنترل شود.
پورموسی در ادامه از آغاز واریز معوقات 
حقوق بازنشستگان سایر سطوح تامین 
اجتماعی خبــر داد و گفت: وزیر کار در 
روزهای گذشــته اعلام کرد که معوقات 

پنج ماهه بازنشســتگان سایر سطوح تا 
قبل از پایان سال پرداخت خواهد شد و 
در همین راستا از روز گذشته واریز این 
مبالغ به حساب بازنشستگان آغاز شده 

است.
وی گفت: پرداخت معوقه فروردین از این 
ماه و همزمان با شروع پرداخت مستمری 
آبان ماه آغاز شده و به تدریج معوقه هر 
مــاه در برج بعد پرداخت می شــود به 
نحوی که معوقه اردیبهشت در آذر ماه،  
معوقه خــرداد در دی مــاه و به همین 

ترتیب معوقات پنج ماه تا آخر ســال به 
حساب بازنشستگان سایر سطوح تامین 

اجتماعی واریز خواهد شد.
این پیشکســوت کارگری تصریح کرد: 
در ابتــدای ســال افزایــش ۱۰ درصد 
برای حقوق بازنشســتگان سایر سطوح 
تامین اجتماعی در نظر گرفته شــد که 
مورد اعتــراض قرار گرفت و در نهایت با 
پیگیری های زیاد، هیات تطبیق قوانین 
مجلس اعلام کرد که باید مصوبه شورای 
عالــی کار یعنی افزایــش ۳۸ درصد به 
اضافــه ۵۱۵ هزار تومان اعمال شــود و 
بعد از رایزنی های زیاد موضوع به وزارت 
کار محول شد و وزارت کار نیز بر اساس 

مصوبه شورای عالی کار عمل کرد.
پورموسی ادامه داد: بر این اساس احکام 
بازنشستگان از شهریورماه صادر  حقوق 
شــد، در واقع احکام بازنشستگان سایر 
سطوح غیر از بازنشستگان حداقل بگیر 
از اول سال و اول فروردین ۱۴۰۱ اصلاح 
شد و وزیر کار نیز در روزهای اخیر اعلام 
کرد که از آبان مــاه، معوقات پنج ماهه 
فروردین تا شهریور ۱۴۰۱ به تدریج و تا 

آخر سال پرداخت خواهد شد.

 ژاپنی ها بی سروصدا به بازار لوازم خانگی بازگشتند

ماجرای آفتابی شدن چشم بادامی ها در بازار
در روزهای اخیر اخباری مبنی بر بازگشت 
بی سر و صدای شرکت های ژاپنی به بازار 
لوازم خانگی منتشــر شد، اما هم وزارت 
صمت و هم اتحادیه فروشــندگان لوازم 
خانگی این موضوع را رد و تاکید کردند 
که همچنان هرگونه لوازم خانگی با برند 

خارجی در بازار قاچاق یا تقبلی است.
به گــزارش ایســنا، در روزهــای اخیر 
اخباری مبنی بر بازگشت بی سر و صدای 
شــرکت های ژاپنی به بازار لوازم خانگی 
منتشر شده است. بر اساس این گزارش ها 
تلویزیون های برند سونی چند ماهی است 
که از طریق یک شرکت ایرانی در کشور 
عرضه می شود و برند شارپ نیز به زودی 

فعال خواهد شد.
اما پیگیری های ایســنا ایــن موضوع را 
تایید نمی کند. امید قالیباف - سخنگوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( 
- در ایــن رابطه به ایســنا گفت که در 
حال حاضــر هیچ گونه لــوازم خانگی 
ژاپنی به کشور وارد نمی شود و آنچه در 
بازار هســت یا قاچاق است یا تقلبی که 
یعنی برند بر روی کالا می چســبانند و 

می فروشند.
اکبر پازوکی -  رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگــی - نیز ضمن رد کردن این 
اخبار، گفت: یک شرکت ایران از بیش از 
۱۰ سال پیش بخشی از قطعات خود را 

از شرکت سونی وارد و در تولیدات خود 
استفاده می کند. بنابراین همچنان کالای 

تمام شده از هیچ برندی وارد نمی شود.
به گفته وی تمام تولیدکنندگان تلویزیون 
در ایران بخشــی از قطعات خود را وارد 
می کننــد. در بهترین حالــت در برخی 
شــرکت ها ۳۰ تــا ۴۰ درصــد قطعات 
تلویزیون در داخل تولید می شود و مابقی 

وارداتی است.
پازوکی در پاسخ به سوالی درباره گارانتی 

ایــن محصولات گفــت: ایــن کالاها با 
برندهای داخلی و گارانتی اصلی فروخته 
می شــود و فقط بخشــی از قطعات آن 
خارجی اســت. بر این اساس همچنان 
همه کالاها با برند خارجی موجود در بازار 
قاچاق یا تقلبی هستند و گارانتی آن ها 

تقلبی است.
به گزارش ایســنا، واردات لوازم خانگی 
از ســال ۱۳۹۷ ممنوع است و در حال 
حاضر عمده کالاهای خارجی موجود در 

بازار قاچاق هســتند که با گارانتی های 
تقلبی فروخته می شــوند. تاکنون بارها 
لوازم خانگی  واردات  آزادســازی  بحث 
مطرح شده، اما به نتیجه نرسیده است. 
موافقان آزاد شدن واردات لوازم خانگی 
می گویند این قانون حقوق مصرف کننده 
را در نظر نگرفته، اما مخالفان معتقدند 
تولیدکننــدگان ایرانی شــرایط برابر با 
تولیدکنندگان خارجی ندارند که بتوانند 

با آن ها رقابت کنند.

بورس قرمزپوش شد
روزگذشته بازار ســرمایه برخلاف روزهای 
قبل تر روندی نزولی داشت و شاخص های 
این بازار قرمزپوش شدند. به گزارش ایسنا، 
شــاخص کل بورس روزگذشــته با ۶۹۳۷ 
کاهش تا رقم یک میلیون و ۴۱۹ هزار واحد 
نزول کرد. شاخص کل با معیار هم وزن نیز 
با کاهشــی ۸۰ واحدی در رقم ۴۰۱ هزار و 

۸۲۶ واحد ایســتاد. در این بازار ۳۹۰ هزار 
معامله به ارزش ۳۸ هزار و ۶۳۶ میلیارد ریال 
انجام شد. فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع 
مس ایران، سرمایه گذاری تامین اجتماعی، 
معدنی و صنعتــی گل گهر، پالایش نفت 
بندرعباس و پتروشــیمی پردیس نسبت 
به ســایر نمادها بیشترین تاثیر منفی و در 

مقابل پالایش نفت اصفهان نسبت به سایر 
نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی بورس 
گذاشتند. در آن سوی بازار سرمایه شاخص 
کل فرابورس با کاهشی ۱۷ واحدی در رقم 
۱۸ هزار و ۵۲۳ واحد ایســتاد. در این بازار 
۱۸۴ هزار معامله انجام شد که ۱۳۴ هزار و 

۸۳ میلیارد ریال ارزش داشت.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران، ضمن اشاره به افزایش قابل توجه قیمت ها 
در بازار خودرو تحت تاثیر نوسان های افزایشی نرخ ارز طی دو هفته اخیر، از استمرار رکود حاکم 
بر بازار و البته عقب نشینی فروشندگان خودرو در این بازار خبر داد. سعید موتمنی رئیس اتحادیه 
نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو تهران- در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: خودرو یک کالای 
سرمایه ای است و از همین روی کوچکترین نوسان نرخ ارز، تاثیر خود را بر بازار خواهد گذاشت که 
علت اصلی آن نیز محدودیت های ارز مضاف بر اختلاف قیمت کارخانه و بازار است. طبق روالی که 
در گذشته نیز شاهد بودیم، فاصله قیمت محصولات از کارخانه تا بازار که زیاد شد، نوسان افزایشی 
نرخ ارز منجر به افزایش قیمت خودروها اعم از داخلی های پرتیراژ، مونتاژی و وارداتی شــد.  وی 
تصریح کرد: این افزایش قیمت قابل توجه نیز بوده است. بطور مثال پرتیراژهای خودروسازان داخلی 
همچون پژوها و ســمند طی نسبت به یکماه گذشته، ۱۵ تا ۱۸ میلیون تومان گران تر شده اند یا 
دناپلاس اتوماتیک نسبت به یکماه گذشته، بالغ بر ۵۰ میلیون تومان افزایش قیمت داشته است. در 
محصولات سایپا نیز محصولاتی همچون تیبا و کوییک پنج تا ۱۰ میلیون تومان هم افزایش قیمت 

را تجربــه کرده اند. در محصولات مونتاژی نیز نظیر هایما 
قریب به ۱۰۰ میلیون افزایش قیمت داشته است. رئیس 
اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو تهران 
تصریح کرد: در حقیقت بازار خودرو روندی صعودی 
طی کرده است؛ ضمن اینکه یکی از مشکلات اساسی 
این اســت که اکنون هفت ماه از سال گذشته است، 

در این مدت چه تعداد خودرو فاکتور شده است؟ آمار 
نشان می دهد که تعداد خودروهای فاکتور شده متناسب با 

میزان تقاضا نبوده و نسبت به تقاضای بازار بسیار کمتر بوده است. 
همین موضوع تاثیرگذار بر روند صعودی قیمت ها در بازار خودرو بوده است. ضمن اینکه ثابت نگه 
داشتن قیمت محصولات درب کارخانه طی یکسال گذاشته منجر به کاهش قیمت ها در بازار که 

نشده، بلکه افزایش را هم رقم زده است و عرضه پاسخگوی تقاضا نبوده است.

تاثیر نوسانات نرخ ارز در بازار خودرو

دیدگاه
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سینماداران از پخش مسابقات جام جهانی در سینما می گویند؛

فیلم خوب کم داریم یا پخش فوتبال در شأن سینما نیست؟
دربــاره نمایــش مســابقات فوتبال در 
سالن های ســینما همواره نظرات ضد و 
نقیضی وجود داشــته و در حالیکه تنها 
چند روز تا آغاز برگــزاری جام جهانی 
فاصله داریم برخی سینماگران خواستار 
پخش مسابقات تیم ملی در سالن های 
سینما هســتند و همچنان برخی آن را 

تصمیم اشتباه می دانند.
به گزارش خبرنــگار ایلنا، بــا نزدیک 
شــدن به آغاز جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
و برگزاری مســابقات تیم ملی ایران در 
این رویداد ورزشی و با توجه به وضعیت 
نامســاعدی که سینماهای کشور دارند 
و در دو ماه اخیر فروش آثار ســینمایی 
به حداقل رسیده، ایده پخش مسابقات 
جام جهانی مثل ســال های گذشته در 
سینماها مطرح شده است که به عقیده 
بسیاری از کارشناسان و مدیران سینما 
این ایده می تواند به اقتصاد سینماها در 

این شرایط کمک کند.
بــا این حال در حالیکه کمتر از ۱۰ روز 
به آغاز این مســابقات باقی مانده، هنوز 
تصمیمی در اینباره گرفته نشــده و به 
نظر می رســد که ناآرامی های اخیر در 
کشــور مسئولان را نســبت به اجرایی 
کردن این طرح دچار تردید کرده است.

در گفتگو با چند تن از مدیران سالن های 
سینما این موضوع را مورد بررسی قرار 

دادیم که در ادامه می خوانید:
علاوه بر بازی های ایران، مسابقات مهم جام 

جهانی هم در سینماها نمایش داده شوند
محمد قنبری )مدیر ســینما مگامال( 
اظهار داشــت: با توجه به تجربه نمایش 
مســابقات فوتبــال در جــام جهانــی 
۲۰۱۴.۲۰۱۸ کــه اســتقبال خوبــی 
از فیلم هــا صورت گرفت، در شــرایط 
حاضر ایده نمایش مسابقات فوتبال در 
سالن های سینما می تواند راهکاری برای 

نجات سینماها از شرایط حاضر باشد.
قنبری خاطرنشــان کرد: اگر فیلم های 
پرفروشــی در حــال اکــران بودند و 
ســینماها در وضعیت مناســبی بودند 
می شــد از این طرح چشم پوشی کرد و 
نیازی به آن نبود چراکه در ســال های 
گذشــته همواره با مطرح شــدن این 
بحث، موضــوع لطمه خوردن فیلم های 
در حــال اکران نیز مطرح می شــد اما 
الان کسی سینما نمی رود که فیلم های 
در حال اکران لطمــه بخورند، بنابراین 
وقتــی تهیه کننــده ای حاضر نیســت 
 فیلمش را اکران کند نمایش مسابقات 
به ســینماها کمک   فوتبــال می تواند 

کند.
وی افــزود: نمایش مســابقات ایران به 
تنهایی کافی نیســت، از نظر من علاوه 
بر بازی های تیم ملی ایران، مســابقات 
تیم های پرطرفدار و مهم نیز می توانند 
در ســینماها نمایش داده شوند چراکه 
مطمئناً از این مســابقات نیز استقبال 
خواهد شد. اگر این طرح به نتیجه رسید 
به نظر من مدیران سینمایی می توانند 
این اختیار را داشته باشند که بر حسب 
نظر خودشان اکثر مسابقات را در سینما 

پخش کنند.
مدیر ســینما مگامــال در پایان تأکید 
کرد: در حال حاضر تئاترهای کمدی در 
سطح تهران اجرا می شوند و خوشبختانه 
مشکلی هم تا امروز ایجاد نشده است. به 
نظر من؛ افرادی که برای دیدن مسابقات 

فوتبال می آیند هدفی جز دیدن فوتبال 
ندارند و مشکلی هم ایجاد نخواهد شد. 
در این شــرایط این ایده هــا می توانند 
تا حــدی حال جامعــه را بهتر کنند و 
طبیعتاً نیاز است که مدیران سینما هم 
تمهیداتی برای کنترل فضا داشته باشند 
تا اتفاق ناگــواری رخ ندهد اما احتمال 
رخ دادن اتفاقی ناگوار به نظر من بسیار 

اندک است.
استقبال از نمایش مسابقات فوتبال در 

سینماها مثل سال های گذشته نخواهد بود
سپهر پهلوانی )مدیر سینما ارگ( اظهار 
داشــت: اگر نهادهای مربوطه و اماکن و 
نیروی انتظامی اجازه دهند که مسابقات 
تیم ملــی در جام جهانــی فوتبال در 
سینماها پخش شوند، در شرایط حاضر 
که فروش فیلم ها به حداقل رسیده، این 
ایده می تواند به کمک سینماها بیاید اما 
با توجه به زمــان اندکی که تا برگزاری 
مســابقات جام جهانی باقی مانده بعید 
می دانم که مسابقات فوتبال در سینماها 

پخش شوند.
وی افزود: متأسفانه هنوز تصمیمی برای 
این موضوع گرفته نشــده است ولی ما 
فرم درخواســت و تعهدنامــه اماکن را 
پــر کرده ایم، اگر اماکــن تأمین امنیت 

ســالن ها را برعهده بگیرد قطعاً می توان 
از نمایش مســابقات فوتبال اســتقبال 
کرد امــا اگر امنیت ســالن ها بر عهده 
سینمادارها باشــد بعید می دانم کسی 

این مسئولیت را بپذیرد.
پهلوانی در ادامه با اشاره به تجربه نمایش 
مســابقات فوتبال در سال های گذشته 
گفت: در سال های گذشته، حتی در جام 
جهانی قبلی استقبال خوبی از این طرح 
صورت گرفت، سالن ها به طور کامل پر 
شد و کمک بسیاری به سینماها شد اما 
مطمئناً امروز شرایط کمی تفاوت دارد 
و لازم است که مسائل مختلفی را برای 
این کار در نظر بگیریــم. برخی بر این 
عقیده اند که در شــرایط حاضر کســی 

برای دیدن مســابقات فوتبــال هم به 
سینما نمی آید اما من معتقدم که شاید 
استقبال مثل سال های گذشته نباشد و 
از اســتقبال زیاد شاهد بازار سیاه بلیت 
نباشــیم اما مطمئناً تعدادی از مردم از 
دیــدن مســابقات فوتبال در ســینما 
استقبال خواهند کرد. حتی در شرایط 
حاضر با وجــود اینکه فیلم های خاصی 
هم اکران نشــده، بعضی روزها استقبال 

خوبی صورت می گیرد.
مدیــر ســینما ارگ در پایــان اظهار 
داشــت: در شرایط حاضر شاید با اکران 
فیلم های پرمخاطــب، میزان مخاطبان 
ســینما افزایش پیدا کند امــا به نظر 
مــن فیلم هایــی چون »بخارســت« و 
»چپ راست« در این روزها نمی توانند 
اکران موفقی که صاحبــان این آثار در 
ذهن دارند را تجربه کننــد. در واقع با 
اکــران فیلم های پرمخاطب ســینماها 
رونق خواهند گرفــت اما فیلم ها ضربه 
می خورند و در شــرایط بهتر می توانند 

فروش بیشتری داشته باشند.
 نمایش مسابقات فوتبال در شأن 

سینما نیست
امیرهوشــنگ پاســبانیان )مدیر سابق 
ســینما بهمن و عضو انجمــن مدیران 

ســالن های سینما( اظهار داشت: از نظر 
من پخش مسابقات فوتبال در سینما به 
هیچ وجه تصمیم درستی نیست، جایگاه 
و شأن سینما را باید حفظ کرد و دلیلی 
ندارد که برای درآمد بیشتر سینماها تن 
به هر برنامه ای بدهند. این تصمیم گیری 
 به کلیت ســینما می توانــد لطمه وارد 

کند.
پاســبانیان تصریح کرد: ما باید ســالن 
سینما را مخصوص نمایش فیلم بدانیم 
و اگر قرار اســت به سینما کمکی شود، 
باید نگاهی حرفه ای به آن وجود داشته 
باشــد و نگاه حرفه ای معتقد است که 
ســینما با فیلم خوب باید تقویت شود. 
باید فیلم خوب اکران کرد و سینما را با 

حفظ شأن و جایگاهش از بحران نجات 
داد. اگر مســابقات تیم ملــی ایران در 
جام جهانی را پخش کنیم و با فرض بر 
اینکه استقبال خوبی هم صورت بگیرد 
وقتی برنامه ای وجود ندارد دوباره فردای 
جام جهانی معضل همیشگی به سینما 
برمی گــردد چراکه اقدامی کارســاز و 

ریشه ای نکرده ایم.
وی افزود: با این ایده ها باید از مسئولانی 
که نمایش مسابقات فوتبال را راهکاری 
برای نجات سینما می دانند بپرسیم که 
پس از جام جهانی احتمالاً قرار اســت 
سالن های سینما را به تالارهای عروسی 
تبدیل کنند و احیاناً مسابقات بسکتبال 
و والیبال را پخش کنند تا ســینماها به 
درآمدزایی برسند یا سینما برای نمایش 
فیلم ساخته شده است؟ من با ایده های 
اینچنین مخالفم و شورای صنفی نمایش 
که باید برای سینما تصمیم گیری کند 
اصلًا نباید چنین طرح ها و ایده هایی را 

مطرح کند.
پاســبانیان در پایــان گفــت: اینکه به 
دلایــل مختلف و تصمیمات نادرســت 
جلوی اکران فیلم های مخاطب پسند را 
می گیریم به سینما لطمه وارد می کند. 
از نظر من عملکرد غیر حرفه ای و اشتباه 
شــورای صنفی نمایش فعلی سینما را 
به این شــرایط رسانده و اگر تصمیمات 
منطقی و درســتی در شورا گرفته شود 
قطعــاً می توان به بهتر شــدن وضعیت 
امیدوار بود. به نظر من امروز اگر فیلمی 
مخاطب پسند اکران شــود قطعاً مردم 
اســتقبال می کنند اما اگــر نگاهی به 
سینماها داشته باشیم متوجه می شویم 
کــه فیلم های در حال اکران در حد تله 
فیلم هستند و مشــخص است که این 
آثــار نمی توانند جذابیتی بــرای مردم 
داشــته باشند و کســی برای دیدنشان 
در ســینما هزینه نمی کند. تا زمانی که 
افراد ناکارآمد در شورای صنفی هستند 
برای ســینما اتفاق خاصی رخ نخواهد 
داد و روزهای بدتری را در آینده تجربه 
خواهد کرد، ما بحران کرونا را پشت سر 
گذاشتیم و سینما به وضعیتی که امروز 
دچار است، گرفتار نشد. مشخص است 
که چند هفته ناآرامی کشــور نمی تواند 
دلیلــی برای نابودی ســینما باشــد و 
وضعیت امروز ارتباطــی با ناآرامی های 
اخیــر ندارد و تنها دلیــل این وضعیت 
تصمیمات غلط وعــدم اکران فیلم های 

مناسب است.

: اگر نهادهای مربوطه و اماکن و نیروی انتظامی اجازه 
دهند که مسابقات تیم ملی در جام جهانی فوتبال 

در سینماها پخش شوند، در شرایط حاضر که فروش 
فیلم ها به حداقل رسیده، این ایده می تواند به کمک 

سینماها بیاید

,,

»اهانت به تماشاگر« در روزهای مبهم تئاتر
کارگردان نمایش »اهانت به تماشاگر« که این 
روزها در مرکز تئاتر مولوی روی صحنه می رود 
معتقد است در شرایط کنونی پیش بینی درباره 
وضعیت اجرای آثار نمایشی امکان پذیر نیست. 
نادر خوشــبخت کارگردان نمایش »اهانت به 
تماشاگر« که در سالن اصلی مرکز تئاتر مولوی 
روی صحنه است، درباره این اثر نمایشی به مهر 

گفت: »اهانت به تماشاگر« اثر پیتر هاندکه است 
که اجرای آن را از ۱۹ آبان شروع کرده ایم و هر 
شب ساعت ۱۹:۳۰ در سالن اصلی مرکز تئاتر 
مولوی روی صحنه می بریم. وی درباره موضوع 
نمایش »اهانت به تماشاگر« توضیح داد: به عنوان 
کارگردان خیلی وفادار به نمایشنامه بودم. پیتر 
هاندکه در این اثر به همراه تماشــاگران حاضر 

در سالن، ماهیت تئاتر را روی صحنه می کاود. 
خوشــبخت درباره روند تولید این اثر نمایشی، 
یادآور شد: ۸ ماه زمان برای تمرین و تولید نمایش 
»اهانت به تماشاگر« صرف شد. روند تولید یک 
اثر در تئاتر با دیگر هنرها بسیار متفاوت است زیرا 
تولید یک تئاتر نیازمند زمان بندی دقیق و صرف 

وقت و انرژی زیادی است.

مدیر عامل خانه تئاترخبر داد
آخرین وضعیت هنرمندان بازداشتی

مدیــر عامل خانه تئاتر با ارائه توضیحاتی از پیگیری این خانه ، برای 
حل مشکلات بعضی از اعضای جامعه تئاتر در ناآرامی های اخیر نکاتی 
را مطرح کرد و از انتخاب رؤیا تیموریان به عنوان سفیر مهربانی خانه 

تئاتر و انتخاب مجید قناد به عنوان مدیر رفاه خانه تئاتر خبر داد.
مقصود نعیمی ذاکر در گفت وگو با ایسنا درباره حل مشکلات ساختمان 
خانه تئاتر و اخذ مجوز ســازمان آتش  نشــانی نکاتی را مطرح کرد و 
از فرایند حل مشــکلات صنفی انجمن های خانه تئاتر در جلســه ای 
گزارش داد که پیش تر در مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
برگزار شده است. او در آغاز درباره وضعیت صدور مجوز بهره برداری از 
ساختمان خانه تئاتر گفت: جناب آقای هوشمند هنرکار از چندماه قبل 
از سوی هیات مدیره خانه تئاتر ماموریت یافت که نسبت به تغییرات 
مورد نظر ســازمان آتش نشــانی ، اقدامات لازم را انجام دهد که هم 
اکنون مراحل پایانی آن در حال طی شــدن است و امید آن داریم که 

به زودی از سالن جوانمرد و کافی شاپ در خانه تئاتر بهره برداری شود.
مدیر عامــل خانه تئاتر دربــاره حل مشــکلات هنرمندانی که در 
ناآرامی های اخیر دســتگیر شده اند، گفت: ســه نفر از اعضای خانه 
تئاتر، با هماهنگی هیات مدیره خانه تئاتر مسؤولیت کمیته پیگیری 
مشــکلات اعضای بازداشت شــده را عهده دار شدند و مقرر شد که 
مراحل اجرایی آن با دفتر مدیر عامل خانه تئاتر نیز هماهنگ شــود 
و همزمــان، با کمیته های پیگیری خانه ســینما و خانه موســیقی 
هماهنگی های لازم به عمل آید و در همین راستا مدیران خانه های 
تئاتر ، ســینما و موسیقی جلساتی را برگزار کردند تا در حد امکان، 
خدمات حقوقی و پیگیری های قضایی انجام پذیرد. در همین جهت 
در آخرین جلســه مدیران خانه های هنری ، ســه وکیل که سوابق 
پیگیری این نوع پرونده ها را داشــتند، از سوی خانه سینما پیشنهاد 
شدند و مقرر شد که ایشان، راهنمایی های حقوقی لازم را در دستور 

کار کمیته ها قرار دهند.

کافه خبر

نی ا بخو کتا

واکنش مدیر حوزه هنری به تعطیلی کافه 
کتاب آفتاب 

مدیر حوزه هنری خراســان رضوی در واکنش به نامه شــهرداری 
مشهد مبنی بر تعطیلی کافه کتاب آفتاب، خطاب به مدیر آن گفت: 
نمی شود هرچه در چنته داری برای ضدیت با فضای فرهنگی خرج 

کنی و بعد بگویی چرا من را تعطیل می کنند.
مجید عسگری در حاشیه نشست خبری ستاد برگزاری هفته کتاب 
خراسان رضوی، در جمع خبرنگاران در خصوص تعطیلی کافه کتاب 
آفتاب مشهد اظهار کرد: به دلیل تسامح و تساهل مدیران جمهوری 
اســلامی در فضای هنر و رسانه، این گونه شــده که اشخاصی در 
حوزه های مختلف تئاتر، کتاب و سینما هر آنچه دلشان می خواهد به 
فضای رسمی کشور می گویند، ولی در جایی که قرار است امتیازی 

که نظام به آن ها داده قطع  شود، فریاد وا اسلاما سر می دهند.
وی خطاب به مدیر کافه کتاب افزود: نمی شود شما در سه ماه گذشته 
هر آنچه در چنته داری برای ضدیت با فضای فرهنگی خرج کنی و 
بعد بگویی »چرا من را تعطیل می کنند؟« در غرب هم که لیبرال ترین 
و دموکرات ترین کشورها هستند، سلیبریتی ها اینگونه حرف نمی زنند. 
من از آقای حســین زاده، مدیر کل فرهنگ و ارشاد خراسان رضوی، 
مطالبه کردم که چرا دوستانی که نکات تعرض آمیز جدی بیان کردند، 

در هفته کتاب و دیگر رویدادها به آن ها امتیاز می دهید.
وی یادآور شد: در استوری هایی که منتشر شده است، امضای خود من 
هست که سال ۹۲ وقتی به عنوان مدیر فرهنگ سرای بهشت فعالیت 
می کردم، بیشترین تلاش را کردم تا کتاب فروشی این آقا از ۲ مغازه 
به ۶ مغازه تبدیل شود. همچنین تلاش کردم کتاب فروشی های دیگر 
رونق یابند، اما امروز برخی از همین دوستان از این امتیازات استفاده 
می کنند و بر علیه فضای فرهنگی کشور حرف هایی می زنند که باید 

هزینه دهند. اتفاقا من می گویم چرا اینجا پلمب نشود.
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مشهد به اسکان ارزان قیمت نیاز دارد
فرهنگی،  میــراث  مدیرکل 
گردشــگری و صنایع دستی 
خراسان رضوی گفت: مشهد 
نیاز  ارزان قیمت  اســکان  به 
دارد و یکــی از ضرورت های 
سفر به مشــهد این موضوع 
است. متاســفانه گرانی هایی 
که در ســطح جامعه وجود 

دارد باعث بالا رفتن هزینه های اقامت شده، اما مردم فکر می کنند که 
هتلدار خدمات را گران می دهد.

سیدجواد موسوی در خصوص مشکلات زیرساختی در حوزه زیارت 
و گردشگری خراسان رضوی اظهار کرد: به عنوان دبیر ستاد خدمات 
سفر معمولا مشکلات و موانع کمیته ها را احصاء کرده و به دبیرخانه 
اعلام می کنیم. زیرساخت های راه مشهد نیاز به کار دارد. ۸۵ درصد 
مســافران به صورت زمینی به مشهد ســفر دارند. تنها استانی که 
وضعیت راه مناسبی ندارد خراسان رضوی است، از همین رو توجه به 

راه های مواصلاتی به مشهد باید در اولویت قرار گیرد.
وی افزود: اگر می خواهیم ســفر ارزان به مشــهد داشته باشیم باید 
وسایل نقلیه عمومی را افزایش دهیم. اگر ۸۵ رام قطار به مشهد سفر 
دارد بایــد تعداد آن را به ۱۲۰ رام افزایش دهیم. در حال حاضر یک 
سوم جمعیت ایران به مشهد ســفر دارند. ۳۰ میلیون نفر در ایران 
ممکن است به شــمال و یا اصفهان سفر نکنند، اما قطعا به مشهد 

سفر خواهند داشت.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
در پاســخ به این سوال که آیا هتل ســازی در مشهد اشباع شده یا 
خیر، گفت: مشهد به لحاظ هتل سازی اشباع نشده و در حال حاضر 
برای زائران و مســافران جا و مکان نداریم. مشهد باید تقریبا ۲۰ تا 
۳۰ هزار تخت ارزان قیمت داشــته باشــد. نباید از فضاهای اقامتی 
موقت و اضطراری برای زائران استفاده کنیم. باید آنقدر تخت وجود 
داشته باشد که بر مبنای وسع و نیاز مالی مسافران برنامه ریزی سفر 

داشته باشیم.

تجهیزات پزشکی قانونی خراسان رضوی 
از رده خارج شده است

مدیــرکل پزشــکی قانونی 
خراســان رضــوی گفــت: 
خراســان رضوی از سال ۸۴ 
به عنوان استان پیشرفته در 
زمینه تجهیــزات و امکانات 
آزمایشگاهی پزشکی قانونی 
مطرح بوده، امــا حدود ۱۷ 

ســال از آن زمان می گذرد و تجهیزات ما فرسوده، از کار افتاده و از 
رده خارج شده است.

آریا حجازی فر در گفت وگو با ایســنا در خصوص نبود سالن تشریح 
در شهرستان های استان اظهار کرد: پزشکی قانونی خراسان رضوی 
سالانه پاسخگوی حدود ۱۷۰ هزار مورد معاینه و مراجعه است که از 

این میزان حدود ۳۵۰۰ جسد را پاسخگویی می کند.
وی با بیان اینکه کارهای مربوط به تشریح و کالبدشکافی در مشهد 
انجام می شــود، عنوان کرد: حداقل باید ۱۰ شهر ما مجهز به سالن 
تشریح باشند، اما در حال حاضر در هیچ شهری سالن نداریم. سالن 
تشــریح نیشابور در حال احداث و تکمیل است و اگر مشکلی پیش 
نیاید، اســتانداری در این زمینه مســاعدت کند و اعتباری که قول 
داده شــده، تامین شود، تا اوایل ســال آینده شاهد راه  اندازی کامل 

آن خواهیم بود.
مدیرکل پزشکی قانونی خراسان رضوی افزود: شهرهای بزرگی مانند 
سبزوار، قوچان، کاشــمر، تربت حیدریه و تربت جام سالن تشریح 
ندارند که در مرحله اخذ زمین هستند و نیاز به کمک زیاد مسکن و 
شهرسازی برای آماده سازی زمین داریم تا در پروژه های سازمان در 
ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ گنجانده شوند؛ این شهرها جزو اولویت های 

سازمان قرار گرفته، اما منوط به تامین زمین است.
حجازی فر ادامه داد: اعتبار و به ویژه تامین زمین، مشکل اصلی نبود 
سالن تشریح در شهرها است. اگر در شهرهای اطراف مشکلی پیش 
بیاید و نیاز به کالبدشــکافی باشد، انتقال جسد و برگشت آن ۲۴ تا 
۴۸ ســاعت زمان می برد که کوچک ترین تبعات آن افزایش شدید 

هزینه عزاداران است.
وی درمــورد احتمال خطا در آزمایش ها با توجه به فرســوده بودن 
تجهیزات پزشــکی خاطرنشــان کرد: ما تلاش کردیم به هر شکلی 
کیفیت را حفظ کنیم. اگر کوچک ترین شــکی در پاسخ آزمایش ها 
باشــد، قطعا از سیستم های اســتان های دیگر استفاده و صحت آن 

آزمایش را چک می کنیم، زیرا امکان خطا نیست.

حال دارو وخیم است

زخم »دارو« بر تن »سلامت«
عروجــی / عوامل اصلی کمبــود دارو 
کاهش تولید  افزایش واردات ،عدم قیمت 
گذاری، تجویز بی رویه و ریخت و پاش دارو  

در کشور است.
بررسی های میدانی انجام شده حاکی از 
این اســت که کمبود دارو بیشتر از چند 
ده قلم است، یکی از شهروندان در همین 
زمینه به خبرنگار ما گفت: مشکل تحریم 
و بی تدبیری دولت وفروش داروها در بازار 

آزاد باعث  کمبود دارو شده است.
شهروند دیگری افزود: در مدت یک هفته 
به بسیاری از داروخانه های مشهد مراجعه 
کردم ولی موفق به یافتن داروهای قلبی و 
تنفسی نشدم.شهروندان از نبود داروهایی 
از جمله آنتی بیوتیک ها، داروهای پیوندی، 
قلبی عروقی، دیابتی و غیره در گلایه دارند 
و برای تهیه این داروها سرگردان هستند.

هرچند مسئولان وزارت بهداشت و درمان 
کشــور باعث و بانی  بخشــی از معضل 
کمبود دارو را تحریم ها می دانند اما برخی 
از داروهــای تولید داخل نیز دچار کمبود 
است. ساعت ۳ بامداد در اورژانس یکی از 
بیمارســتانها صدای فریاد مردی که گویا 
عزیــزش را از دســت داده به گوش می 
رســد  و اطرافیانی که اطرافش ایستاد و 
با جملاتی از قبیــل : داداش چرا خودت  
را اذیــت می کنی تو که تلاش خودت را 
کردی  دارو نیست... دیگران او را دعوت به 
آرامش می کردند، کاملا مشهود است که 
بیمارشــان در زمان حیات با کمبود  دارو 

مواجه وبده است .....
به داخل اورژانس یکی از بیمارســتان ها 
می روم، پرستار همراه یکی از بیماران را 
صدا می زند و نســخه ای بیمارش را در 
اختیــارش قرار می دهد و از او می خواهد 
که هر چه ســریعتراین داروهــا را تهیه 
کند.... همراه بیمار که خانمی سالخورده 
اســت با اندوه و التماس از او می خواهد 
که از داروخانه بیمارستان تهیه کنند چون 
توانایی خرید و رفتن به داروخانه را ندارد و 
پرستار با گفتن اینکه این دارو حیاتی بود 
و در روند درمان بیمار تاثیر زیادی خواهد 

داشت بر نگرانی او می افزاید...
وضعیت دارو در داروخانه چطور است؟

بــه یکــی از داروخانه های مرکز شــهر 
می رویم، مرد میانســالی با دستان لرزان 
نسخه را به متصدی دارو خانه داد و پس 
از چند لحظه که متصدی داروخانه به مرد 
میانسال اعلام می کند که این دارو را ندارد. 
مرد میانسال که از جستجو کردن سردر گم 
و خســته شده است تنها راه یافتن داروی 
حیاتی را در بــازار آزاد می داند هر چند با 
چند برابر قیمت به سراغ بازار آزاد می رود... 

بعد از لحظاتی در  همین داروخانه خانمی 
با کارتنی به دست وارد داروخانه شد و به 
ســوی یکی از باجه های داروخانه رفت، او 
ناراحتیداروخانه را در حال ترک کردن است 

که به سراغش می روم.
او مــی گوید: بــا ابراز ناراحتــی از اینکه 
داروهــای زیــادی را از  منــزل خود و 
بستگانش جمع آوری کرده و با هدف ارائه 
دارو ها به داروخانه آورده ولی داروخانه ای 
کارتن دارو را از وی تحویل نگرفته است ...
به ســراغ متصدی یکی از داروخانه ها می 
روم، دلیل کمبود دارو را جویا می شــوم  او 
گفت: نبود اصلاح قیمت دارو و وجود دلالان 
تحریم ها از عوامــل اصلی کمبود دارو بوده 
این معضل به تدریج منجر به ورشکستگی 
کارخانه های داروسازی در کشور خواهد شد.

در رابطه با اینکه سرانه مصرف دارو در ایران 
سه برابر استاندارد جهانی میباشدنظرهایی 
داده شده است حال این سوال مطرح می 
شود که بدرســتی میزان مصرف داروی 
مردم ایران نسبت به سایر کشورها بالاست؟ 
بر اساس استراتژی های ۱۲ گانه سازمان 
جهانی بهداشت کشورهای در حال توسعه 
یافته ۵/۱دهم درصد از GDPاست حال 
آنکه در کشورهای در حال توسعه تقریبا ۹ 
دهم درصد از تولید خالص داخلی به تجویز 
غیر منطقی دارواختصاص می یابد این خود 
یکی از عوامل نامتعادل بودن مصرف دارو و 

به تبع آن کمبود دارو در ایران می شود.
در همیــن ارتباط گفتگویی بــا یکی از 
پزشکان  صورت گرفته که وی در خصوص 
مصرف دارو گفت: مردم داروهای ضروری 
را مصرف نمی کنند برخی داروها را بیش 
از حد مصرف می کنند حدود دو میلیون 
بیمار مبتلا به فشار خون را در طرح بسیج 
فشار خون شناسایی شــده که باید دارو 

مصرف کنند اما هیچ یک از آنها تا بحال 
داروی فشار خون استفاده نکرده بودند این 
مسئله در مورد داروهای کاهنده چربی و 

قند خون نیز مصداق دارد.
وی افزود : مردم ایــران تمایل زیادی به 
مصرف آنتی بیوتیک و مصرف مســکن 
نشان می دهند و متاسفانه به دلیل اینکه 
به راحتی و بدون نسخه در دسترس مردم 
مردم از طریق داروخانه ها و حتی گاهی 
توسط فروشندهای مواد غذایی در اختیار 
مردم قرار می گیرد و این یعنی زنگ خطر 
میزان مصرف دارو در کشــور به صدا در 
آمــده که نتیجه ای جز مواجه شــدن با 

کمبود دارو نخواهد بود.
منازل بیشتر ایرانی ها بر خلاف منازل مردم 
سایر کشــورها از داروهای متنوعی پرشده 
اســت، در زمان جنــگ تحمیلی طرحی 
پیاده شــد که داروهای مازاد شهروندان را 
جمع آوری و پایش کرده در اختیار ســایر 
بیماران قرار داده می شــد که گویا در زباله 
دان تاریخ گم شده است حال صرف نظر از 
اینکه بیماران اغلب دوره درمان را به پایان 
نمی رسانند از سوی دیگر بیشتر داروها زمانی 
که از طریق مراکز بهداشتی درمانی و حتی 
داروخانه ها دریافت نشود سر از زباله دان های 
منازل در خواهد آورد. در بیمارستانها همواره 
مشاهده شــده پس از فوت بیماران اموال 
شخصی به همراه داروهای فرد فوت شده در 
اختیار خانواده وی قرار داده می شود که آنها 
نیز تمایلی به تحویل گرفتن دارو ازخود نشان 
نداده و آنها را در سطل های زباله می اندازند 
حال اگر چه بــا طراحی یک برنامه  مدون 
پیرامون جمع آوری داروهای مازاد میتوان  از 
چنین ریخت و پاش های دارویی جلوگیری 
کرد و  درصد بالایــی از این کمبود دارو را 
در کشــور با این روش می توان جبران کرد 

که این امر همکاری بین وزارت بهداشــت 
داروخانه ها و مردم را می طلبد.

با وجود کاهش تولید و افزایش واردات دارو 
کشور خودکفایی خود را در زمینه دارو از 
دست داده و به ســوی وابستگی خواهد 
رفت حال اگر برای واردات با تحریم مواجه 
شویم حال دارو وخیم می شود و این جای 

نگرانی دارد.
در همین ارتباط گفتگویی با دکتر ناصر 
وحدتی معاون غذا و دارو دانشــگاه علوم 
پزشکی مشــهد داشتیم  که در خصوص 
دلایل  کمبــود دارو گفت: دلایل کمبود 
دارو کمبــود تولیــد یــا واردات و ضعف 

مدیریت تجویز و توزیع آن است.
وی در ادامــه در رابطــه با ســرگردانی 
خانواده های بیماران بســتری گفت: این 
ســرگردانی به دلیل کمبود دارو ســت، 
کمبود ها زیاد است و لیست چند ده دارو 
از داروهای ســرپایی و بیمارستانی است 

البته بعضی از آنها اهمیت بیشتری دارد.
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد در مورد اقدامات صورت گرفته 
برای رفع کمبود دارو اظهار کرد: پیگیری 
ســازمان غذا و دارو در تهران بازرســی 
شرکت های توزیع و تولید محدود بعضی 
داروها در شــرکت های دانــش بنیان از 

جمله اقدامات انجام شده است.
وی ضمن کتمان رانت در بازار دارو افزود: 
در بازار کمبود دارو وجود دارد ولی کمبود 
دارو می تواند منجر به فعال شدن بازار غیر 

قانونی شود 
وحدتی  تصریح کرد: البته من سخنگوی 
ســازمان غذا و دارو نیســتم اما تغییرات 
مدیریتی سازمان غذا و دارو، پیگیری ورود 
مواد اولیه دارویی، فعال شدن کارخانجات 

تولید دارو داخلی در حال انجام است.

۱۰۴ فرصت برای جذب سرمایه گذاران خارجی در خراسان رضوی شناسایی شد
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراسان 
رضــوی گفــت: تعــداد ۱۰۴ فرصــت 
سرمایه گذاری در این استان برای جذب 
سرمایه گذاران خارجی تا کنون شناسایی 

شده است که تنوع و تعدد خوبی دارد.
رضا خواجــه نائینی افزود: این اســتان 
یکــی از اســتانهای مزیــت دار و جذاب 

کشــور برای ســرمایه گذاری از ســوی 
ســرمایه گذاران کشورهای همسایه و هم 
مرز اســت و خراســان رضوی به واسطه 
ظرفیت های بسیار خود در حوزه صنعت، 
گردشــگری، خدمات، کشاورزی همواره 
در جذب ســرمایه گذاری خارجی پیشرو 
و دارای بیشترین شمار طرحهای مصوب 

سرمایه گذاری خارجی در کشور بوده است. 
وی با بیان این که از سال ۱۳۹۲ تاکنون 
۳۰ کشور در این اســتان سرمایه گذاری 
کرده انــد اظهار کرد: مهمترین فرصتهای 
حــوزه  در  خارجــی   ســرمایه گذاری 
و  تجدیدپذیــر  انرژی هــای  صنعــت، 

گردشگری است.

کاهش نرخ بیکاری خراسان رضوی
مدیر کل تعاون، کارو رفاه اجتماعی خراسان رضوی گفت: 
شاخص نرخ بیکاری در تابستان امسال ۷.۲ درصد بوده که 
نســبت به سال گذشــته که عدد آن ۷.۵ درصد بود، ۰.۳ 
درصد کاهش پیدا کرده اســت. همچنین نرخ مشارکت 
اقتصادی در تابستان امسال ۴۲.۴ درصد بود که نسبت به 
سال گذشته که ۴۰.۳ درصد بود، ۲.۱ درصد افزایش پیدا 

کرده است.
محمدامیــن بابایی، در نشســت خبری هفتــه جهانی 
کارآفرینی، اظهار کرد: هفته جهانی کارآفرینی از سال ۹۴ 
وارد تقویم وزارت کار شده است. آن سال ها تمام برنامه هایی 
که برای این هفته طراحی شــده بود، بــه ۱۰ برنامه  هم 
نمی رسید اما خوشــبختانه امروز پس از هفت سال که از 
این کار فرهنگی به صورت ویژه در اســتان گذشته، شاهد 

راه اندازی مراکز نوآوری زیادی در مشهد هستیم که بهترین 
آن  کارخانه نوآوری مشهد است.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوی عنوان 
کرد: امروز کــه فعالیت های ترویجــی و فرهنگی زیادی 
را در حــوزه کارآفرینی برنامه ریــزی و پیگیری می کنیم، 

دانشــگاه های مختلفی از جمله دانشگاه فردوسی مشهد، 
خاوران، حکیم سبزواری، پارک علم و فناوری و... پای کار 
آمده انــد و به صورت ویژه در این عرصه ها در حال فعالیت 
هستند. در این زمینه دانشگاه آزاد اسلامی خراسان رضوی 

مرکز رشد و سرانه نوآوری را راه اندازی کرده است.
بابایی خاطرنشــان کرد: خوشــبختانه امروز شاهد انعقاد 
تفاهم نامه بین وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه امور اجتماعی 
و آموزش و پرورش برای برگزاری رویداد باشگاه کارآفرینان 
نوجوان هســتیم. هدف از انعقاد این تفاهم نامه این بود که 
بتوانیم تمام شهرستان های استان را پای کار آوریم. تا کنون 
بیش از هشت شهرستان به صورت ویژه پای کار آمده اند و 
شهرستان هایی که عملکرد ضعیف تری هم داشته اند نیز در 

تلاش هستند خود را به این سطح برسانند.
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جدال تیم ملی واترپلو ایران برای جهانی شدن مقابل قزاقستان
تیم ملی واترپلوی ایران باید برای کسب سهمیه جهانی 
و مدال برنز رقابت های قهرمانی آســیا به مصاف تیم 

قزاقستان برود.
به گزارش ایلنا، در هفتمین روز از مسابقات واترپلوی 
قهرمانی ۲۰۲۲ آسیا در تایلند، در دیگر دیدار مرحله 
نیمه نهایی، تیم قزاقستان و ژاپن به مصاف هم رفتند. 
این دیدار از ساعت ۱۶:۰۰ امروز کار خود را دنبال کرد 
تا تکلیف حریف ایران در مرحله رده بندی مشــخص 
شود. ژاپن در انتهای این بازی موفق شد با نتیجه قاطع 
۲۰ بر ۴ به پیروزی برســد تا به فینال این مسابقات 

صعود کند.
پیش از این تیم ملی ایران در مرحله نیمه نهایی مقابل 

چین به آب زد که شــاگردان چیریچ در پایان ۴ ست 
بــا نتیجه نزدیک ۱۰ بــر ۱۱ )۳ - ۳، ۳ - ۱، ۲ - ۵ و 
۲ - ۲( مقابل این تیم شکست خوردند و از رسیدن به 
فینال این مسابقات بازماندند. ملی پوشان ایران پیش از 
این با برتری برابر هند، کره جنوبی، قزاقستان، تایلند و 

هنگ کنگ به این مرحله رسیده بودند.
شاگردان چیریچ برای کسب سهمیه جهانی باتوجه به 
فینالیست شدن ژاپن، باید مقابل قراقستان قرار گیرند 
تا تکلیف مدال برنز این مســابقات مشخص شود. هر 
تیمی که موفق شــود مدال برنز را کسب کند مجوز 
حضور در در رقابت های قهرمانی جهان ۲۰۲۳ را کسب 

می کند.
پیش از این تیم واترپلوی ایران در سومین بازی خود 
در مسابقات قهرمانی آسیا موفق شد برای اولین بار از 
سال ۲۰۰۹ در رقابت های قهرمانی آسیا، قزاقستان پر 
قدرت را با نتیجه ۱۱ بر ۱۰ شکست دهد و حالا دو تیم 

یک دیدار حساس دیگر خواهند داشت.

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران:

هدف ما ایجاد شادی و افتخار است
ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران درباره 
بازی با انگلیس و شرایط تیم ملی ایران 
ســخن گفت و عنوان کــرد این تیم به 

دنبال نمایش عالی در قطر است. 
به گزارش ایســنا، کارلــوس کی روش 
ســرمربی تیم ملــی فوتبال ایــران در 
صحبت با ESPN درباره شــرایط تیم 
ملی فوتبال ایران در آستانه جام جهانی 

صحبت کرد که در زیر می خوانیم:
از  در جــام جهانی  هرگز  ایران   
است،  نکرده  گروهی صعود  مرحله 

پس انتظارات در قطر چیست؟
برای من بد نیست که احساس کنم این 
فشار به بالا رفتن مسئولیت ها، انگیزه و 
وظایفمان منجر می شــود. انتظارات ما 
برای عملکرد خــوب دقیقاً در حد بقیه 
است. می خواهیم پیشرفت کنیم و بهتر 
شــویم و مطمئناً انتظارصعود به مرحله 
دوم جــام جهانی وجود دارد. هیچ چیز 
تغییر نکرده است. ما برای سومین جام 
جهانی خود با همــان باور و همان جاه 

طلبی حضور خواهیم داشت.
انگلیس  مقابل  افتتاحیــه  بازی   

است. انگلیس چقدر قوی است؟
از بازی با انگلیس خوشحالم، همانطور 
که از بازی با پرتغال یا اسپانیا خوشحال 
بودیم. ما خوشــحالیم که بــا بهترین 
تیم های جهــان بازی می کنیم زیرا این 
زندگی ماســت. ما کار می کنیم که در 
بین بهترین تیم هــای جهان و در بین 
بهترین بازیکنــان قرار بگیریم. بنابراین 
حضور در کنار ایــن تیم ها لحظه ای از 
شادی را رقم می زند. در این لحظه جزو 
۳۲ تیم برتر جهان هستیم، پس بیایید 

از آن لذت ببریم.
 پــس از کار کــردن در انگلیس 
با منچســتریونایتد، این کشور را 
بارها شاهد  قبلًا  اما  می شناســید 
جهانی  جــام  در  آنها  شکســت 

بوده اید. نظرتان چیست؟
انگلیس یک تیم برتر است. شکی نیست 

که در چند سال اخیر  رشد کرده است 
و توانسته تیم بهتری شود اما من نمی 
گویم این تیم بهتر از آن تیمی است که 
بازیکنانی چون دیوید بکام و پل اسکولز 
را داشــتند. این تیم در سطح آن تیمی 
که چنین بازیکنانی داشــتند نیســت. 
انگلیس اکنون یک چشــم انداز روشن 

دارد و بازیکنان این تیم می دانند که باید 
در جام جهانی چــه کار کنند. ما با یک 
ترکیب کاملًا جدید روبرو خواهیم بود و 
نسبت به دوره های قبل نیز جام جهانی 
متفاوتی است و بازیکنان در میانه های 

فصل در تیم حضور دارند.
 بازی با ایالات متحده آخرین بازی 
گروهی اســت و می تواند امیدهای 
هر دو تیم را بــرای صعود تعیین 
کند. شــما در دهــه ۱۹۹۰ با تیم 
 MLS مترو اســتارز نیویورک در
مربیگری کردید. تیم ایالات متحده 
و پیشرفت این کشور را در فوتبال 

چگونه می بینید؟
مــن پیشــرفت فوتبــال را در همه جا 
می بینــم. فوتبــال در ایــالات متحده 
در حال پیشــرفت اســت و تصمیمات 
سریع از سوی بازیکنان گرفته می شود 
بنابراین ما باید از آن آگاه باشــیم. این 
اتفاق برای همه کشورها از جمله ایالات 
متحده رخ می دهد و سال به سال آنها 
در حال پیشرفت هســتند. اکنون آنها 
بازیکنان بزرگی دارند. بازیکنان فوتبال 
ایالات متحده به ســرعت در حال رشد 
هستند و با کشورهای دیگر و سایر قاره 

های جهان مقایسه می شوند.
آیا ایران می تواند مردم را در این 

جام جهانی غافلگیر کند؟
آنچه ما در جام جهانــی انتظار داریم، 
بازی هــا و نمایش عالی اســت. ایران، 
انگلیــس، ولز، اســپانیا، پرتغال، ایالات 
متحــده آمریکا همه بایــد تنها با یک 
هدف درگیر باشــند تا شادی و افتخار 

ایجاد کنند.

نشست خبری کی روش لغو شد!
پــس از تاخیــر ۵۰ دقیقــه ای در حضور 
کارلوس کی روش در نشست خبری، مدیر 
رسانه ای تیم ملی فوتبال ایران اعلام کرد 
این برنامه لغو و به دوشــنبه موکول شده 

است.
به گزارش ایســنا، نشست خبری کارلوس 

کی روش لغو شد! در حالی که خبرنگاران 
بــه مدت ۵۰ دقیقه در انتظار برای حضور 
سرمربی تیم ملی در آکادمی ملی فوتبال 
بودند، مدیر رســانه ای تیم ملی اعلام کرد 
نشست خبری به روز دوشنبه موکول شده 

است.

مدیر رسانه ای تیم ملی فوتبال جمهوری 
اسلامی ایران علت این تصمیم را »مسائل 

فنی« عنوان کرد.
بیش از ۱۰۰ عــکاس و خبرنگار و تصویر 
بردار در ســالن نشســت خبــری حضور 

داشتند.

توضیح دبیر درباره علت شادی نکردن 
فرنگی کاران روی سکوی جام جهانی

می گویــد  دبیــر  علیرضــا 
کشــتی گیرانی که در فینال 
جام جهانی مقابل آذربایجان 
بدلیل  شکســت خوردنــد، 
باخت انفرادی که داشــتند، 

شادی نکردند.
علیرضا دبیر رییس فدراسیون 
کشتی گفت: در جام جهانی 

بچه هــای ما کار بزرگی کردند و تیــم اول و دوم جهان را که با تیم 
کامل آمده بودند شکست دادند. در کشتی فرنگی دست داور بیشتر 
از کشــتی آزاد باز اســت و در یک یا دو کشتی به بچه های ما واقعا 
ظلم شــد. ما حتی می توانستیم ۷ بر ۳ آذربایجان را شکست دهیم 

اما ناداوری شد.
وی افزود: کشتی فرنگی ما حق ندارد به عقب برگردد و باید محکم به 
جلو برود. ما در جهانی صربستان هم تیم خوبی داشتیم و بد آوردیم. 
بچه های ما واقعا با قهرمانی کار بزرگی در جام جهانی انجام دادند. ما 
اصلا خودمان را برای برد آماده نکرده بودیم و روی کاغذ گفته بودم 
می بازیم اما رنگرز به من گفته بــود ترکیه را ۶ بر ۴ و آذربایجان را 
۵ بر ۵ می توانیم ببریم اما من باور نکردم. او کارشــناس است و به 

خوبی پیش بینی کرد.
دبیر با اشــاره به مباحث مربوط به شادی نکردن تیم کشتی فرنگی 
ایران بر روی سکوی قهرمانی جام جهانی، گفت: من اصلا در فضای 
مجازی نیســتم. به من می گویند به تو فحش می دهند اما من می 
گویم خدا چه می گوید؟ گفتند کشتی گیران روی سکو خوشحالی 
نکردند. اصلا برای کشتی گیر زشت است وقتی دوم می شود بخندد. 
در صنف لات ها هم این کار بد است! وقتی من ۳ نقره دنیا گرفتم تا 
۳ یا ۶ ماه با ده من عسل هم نمی توانستند من را بخورند. طرف در 
فینال باخته چطور می تواند بخندد؟ ۵ نفر از بچه های ما در فینال 
باختند. وقتی بخندند می گویند چقدر بی غیرت بود. حالا چیزی گیر 

نمی آورند و این چیزها را بهانه می کنند.
رییس فدراسیون کشتی افزود: فلان خبرنگار در فضای مجازی که 
به او گفتم تو منافقی آمد این حرف های دروغ را مطرح کرد. اینبار 
اگر تکرار کند می گویم کجا کتک خورده است. چقدر بدبخت شدیم 
که یک خبرنگار مجازی که منافق هم اســت پســت می گذارد که 
کشتی گیر چه کارهایی کرده است. پاک تر و سالم تر از این بچه های 

فرنگی نداریم. از تک تک آن ها ممنونم.

آب پاکی فدراسیون روی دست 
وزنه برداران

سرپرســت نایــب رییــس 
فدراسیون وزنه برداری اعلام 
کرد که برخلاف شائبه مطرح 
شــده در جریان لیگ برتر از 
وزنه برداران تســت دوپینگ 

گرفته می شود.
به گزارش ایسنا، مرحله اول 
برتر وزنه بــرداری قرار  لیگ 

اســت دوشنبه و سه شنبه هفته جاری در ســالن مسابقات آزادی 
برگزار شود.

هفت تیم های سایپا، ذوب آهن اصفهان، ملی حفاری، مناطق نفت 
خیز جنوب، عقاب نیــروی هوایی، پدافند هوایی و نیروی زمینی با 

هم رقابت دارند.
یکی از مهم ترین مواردی که در لیگ ایجاد شائبه کرده است، بحث 

گرفتن تست دوپینگ از وزنه برداران شرکت کننده است.
بهداد سلیمی سرپرست نایب رییسی فدراسیون وزنه برداری در این 
مورد به ایسنا گفت: در جریان لیگ تست دوپینگ گرفته می شود و 
ماموران مبارزه با دوپینگ ) ایران نادو ( با حضور در سالن مسابقات 
به صورت رندوم از وزنه برداران تست می گیرند. از این رو تمام نفراتی 

که در لیگ شرکت می کنند باید آماده دادن تست دوپینگ باشند.
سلیمی در پاســخ به این پرسش که اگر وزنه برداری از دادن تست 
دوپینگ خود داری چه برخوردی می شود، تاکید کرد: طبق قوانین 
بین المللی مبارزه با دوپینگ برخورد می شود و وقتی  ورزشکاری در 
حین مسابقه از دادن تست دوپینگ خودداری کند به منزله دوپینگ 

مثبت است.
او در مورد رفع پلمب سالن مسابقات وزنه برداری برای برگزاری لیگ 
نیز گفت: امروز رفع پلمب می شود و لیگ برتر نیز در دور روز آینده 
در سالن مسابقات برگزار خواهد شد. شرکت توسعه و تجهیز و وزارت 

ورزش هم به ما کمک می کنند تا مشکلات برطرف شوند.

منهای فوتبال

ش
ورز

معاون سیما تشریح کرد؛
تدارک تلویزیون برای پوشش جام جهانی 2022 قطر

معاون ســیما از تدارک تلویزیون برای 
پوشــش تمام بازی هــای جام جهانی و 
پرداختن دیگــر برنامه ها به فرامتن این 

رویداد خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه 
اطلاع رســانی سیما، محســن برمهانی 
معاون ســیما درباره پوشــش بازی های 
جــام جهانی قطر گفت: رســانه ملی با 
خرید حق پخش، ضمن پوشش ۶۴ بازی 
جام جهانی، با اعزام تیمی از گزارشگران، 
مجریان و عوامل فنی و تولیدی مخاطبان 
را در جریان این رویداد بزرگ قرار خواهد 

داد.
معاون سیما افزود: در دوره های گذشته 
ویژه برنامه های جام جهانی سیما محدود 
به شبکه های مربوط به همین امر بود اما 

وجه تمایز این دوره این است که انعکاس 
ابعــاد دیگر جام جهانی در دســتور کار 
دیگر شبکه ها و برنامه های عمومی سیما 

نیز قرار دارد.
وی از تدارک مفصل شــبکه های سه و 
ورزش خبر داد و افزود: شبکه سه سیما، 
نیمی از جدول پخش ۲۴ ســاعته خود 
را برای پرداختن به ایــن رویداد بزرگ 
اختصــاص داده اســت و از حوالی ظهر 
تا بامداد همــراه علاقه مندان به فوتبال 

خواهد بود.
معاون ســیما تصریح کــرد: ۵۶ بازی از 
رقابت های فوتبال جام جهانی از شــبکه 
سه سیما و ۸ بازی هم به دلیل هم زمانی 
از شــبکه تخصصــی ورزش روی آنتن 

خواهد رفت.

وی گفت: فارغ از نگاه ورزشی و حرفه ای 
به موضوع فوتبال و جام جهانی، برخی از 
برنامه سازان ما با نگاه اجتماعی، فرهنگی 
به این رویــداد نگاه کرده اند که می توان 
گفت یکی از ویژگی های برنامه های سیما 

در این دوره از جام جهانی فوتبال است.
برمهانی گفت: در این دوره از رقابت های 
جام جهانی به فراخور موضوع و ساختار 
برنامه، از مجریان غیرورزشی و چهره های 

جدید استفاده شده است که البته این به 
معنای دور شدن از مقوله ورزش حرفه ای 
ورزشی شبکه های  برنامه های  نیســت. 
یک و دو، بــا ویژه برنامه های خود، نگاه 
تخصصــی و حرفه ای بــه ورزش دارند 
و در کنار آن شــبکه هایی نظیر نســیم 
با ســه برنامه، شــبکه امید با دو برنامه 
بــا نگاهی خــارج از بعد ورزشــی و در 
حوزه هایی همچون فرهنگی - اجتماعی 
و ...  با رویکرد »فرامتن موضوع« به ابعاد 
مختلــف رویداد جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 

می پردازند.
معاون سیما همچنین خاطرنشان کرد: 
تیم های مستندسازی هم در دوحه برای 
تهیه مستندهای روز حضور دارند که در 

دل برنامه های دیگر پخش خواهد شد. 
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درگاه پرداخت امن

جهان اختراع  ثبت  سیستم   معتبرترین  در  شریف  اساتید  اختراع  ثبت 
دو عضــو هیات علمی شــریف موفق 
به ثبت اختراع خود با عنوان »کشــف 
جهش ها به صورت نوری در یک رشته 
دی ان ای« در دفتر ثبت اختراعات آمریکا 
»USPTO« بــه عنــوان معتبرترین 

سیستم  ثبت اختراع جهان شدند.
به گزارش دانشــگاه صنعتی شــریف، 
ســمیه کوهــی دانشــیار دانشــکده 
مهندســی کامپیوتر و زهــرا کاوه وش 
دانشیار دانشکده مهندسی برق دانشگاه 
صنعتی شــریف با همکاری احســان 
ملکی دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد 
دانشکده مهندسی کامپیوتر و حسین 
باباشاه دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد 
دانشکده مهندســی برق این دانشگاه، 
پس از چهار ســال تــلاش و پژوهش 
موفق شــدند اختراع خــود را در دفتر 
ثبت اختراعــات و علائم تجاری آمریکا 

»USPTO« ثبت کنند.
دســتاوردهای ایــن اختــراع بــرای 
کشور شــامل کاهش زمان تشخیص 
بیماری های ژنتیکی مانند ناهنجاری های 
جســمی و ناتوانی های ذهنی، سرطان، 
آلرژی ها، و بیماری های سیستم عصبی 
)مانند ام اس و پارکینســون(، کاهش 
هزینه های بیمــاران برای آزمایش های 
ژنتیکــی، کاهش زمــان و هزینه مالی 
تحقیــق و توســعه در زمینــه علوم و 
مهندسی ژنتیک، کمک به ارتقاء مراکز 

تحقیقاتی و پزشکی کشور برای تبدیل 
شدن به یک قطب خواهد بود.

کوهی استاد دانشــگاه صنعتی شریف 
دربــاره اهمیــت و لزوم ایــن پژوهش 
گفت: در زیست شناســی، رشته های 
دســتورالعمل های  شــامل  دی ان ای 
خاص برای تکثیر و تولید پروتئین های 
تعییــن کننــده عملکرد و توســعه 
زنده  موجــودات  تمــام  بیولوژیکــی 
هســتند. هر دی ان ای شامل رشته ای 
طولانی از نوکلئوتیدهاست. جهش های 
ناخواسته در هر دی ان ای ممکن است 
دســتورالعمل های رشــته دی ان ای را 
مختل کند و باعث از دست رفتن ساختار 
پروتئینی یا تولید پروتئین های ناهنجار 
شود که به عنوان نمونه باعث تغییر در 
ظاهــر فرد و یا ابتلا فرد به بیماری های 

ژنتیکی بســیار جدی مانند ســرطان 
بیوانفورماتیک،  در  بنابراین  می شــود. 
تشخیص و مکان یابی جهش ها در رشته 
دی ان ای برای تشــخیص بیماری های 
ژنتیکی و ســپس درمان آن از اهمیت 

بالایی برخوردار است.
وی افزود: در این راستا، رشته دی ان ای 
کاندیــد با یک رشــته دی ان ای مرجع 
ســالم تطبیق داده می شود تا با تعیین 
شــباهت و تفاوت بین دو رشته مکان 
دقیق جهش ها کشف شود. با توجه به 
طویل بودن رشته های دی ان ای )بیش از 
سه میلیارد نوکلئوتید(، تطبیق دو رشته 
دی ان ای کاری بسیار طولانی و پیچیده 
است که با گســترش روزافزون حجم 
داده های ژنومی و توسعه دانش ژنتیک 
و پزشکی پیچیده تر و مستلزم پرداخت 

هزینه های گزاف شده است. همچنین 
انجام این کار با استفاده از پردازنده های 
الکتریکی که ماهیتی ســریال دارند با 
چالش های متعــددی مانند پیچیدگی 
فراوان پردازش رشته های طولانی، زمان 
و توان مصرفی بســیار زیاد در تطبیق 
توالی ژنوم، نیاز به پردازنده قوی و حافظه 
ذخیره سازی زیاد و ... روبرو هست. این 
در حالی اســت که برای درمان بیماری 
ژنتیکی، بایستی جهش ها در سریع ترین 

زمان ممکن کشف و مکان یابی شود.
این محقق ادامه داد: راهکار چالش فوق 
را می توان در پردازش نوری به  عنوان یک 
فناوری نوین جستجو کرد که قادر است 
حجم بالایی از داده ها را در زمانی کوتاه با 
استفاده از موازی سازی داده ها و سرعت 
بالای انتشار نور پردازش کند. بر همین 
اســاس در این اختراع، یک روش جدید 
برای تطبیق توالی دی ان ای با استفاده از 
پردازش نوری ارائه  شــده  است. هدف از 
راهکار ارائه شده دستیابی به یک معماری 
کاملاً نوری اســت تا بتواند با استفاده از 
ویژگی های موازی سازی و سرعت امواج 
نوری علاوه بر در تطبیق توالی دی ان ای، 
تعیین دقیق مکان جهش ها، و ارائه آن 
در قالبی ســاده و قابل فهم با بهبودهای 
قابل ملاحظه ای در مصرف توان و زمان 
پردازش نسبت به سامانه های الکتریکی 

مشابه همراه باشد.

گروهی از محققان با همکاری پژوهشگران ایرانی ماده ای زیستی تزریقی فناوری
برای انتقال داروی شیمی درمانی جهت درمان ملانوما موضعی )نوعی 

سرطان پوست( تولید کرده اند.
به گزارش خبرنگار مهر، مواد زیســتی رقیق کننده برشــی تزریقی 
)STBs( بــه دلیــل تحویل کارآمد و موضعی ســلول ها و همچنین 
مولکول های مختلف از فاکتورهای رشد گرفته تا داروها، توجه محققان را 
به خود جلب کرده اند. مواد زیستی رقیق کننده برشی )STBs( دارای 
ویژگی های مکانیکی منحصر به فردی هستند به طوری که ویسکوزیته 
آنها تحت تنش برشی کاهش می یابد و مدول آنها پس از تزریق به مقدار 
اولیه خود باز می گردد. اخیراً، STB های 
مبتنی بر برهم کنش الکترواستاتیک، 
از جملــه نانوکامپوزیت هــای ژلاتین/

یــک  طریــق  از   ،LAPONITE
فرآیند مونتاژ ســاده توسعه یافته اند و 
خواص رقیق کنندگی برشی و قابلیت 
تزریق فوق العاده ای دارند. با این وجود 
قابلیت ترکیبات مختلف ژلاتین و LAPONITE برای تعدیل انتقال 
دوکسوروبیســین )DOX- داروی شیمی درمانی( در مقادیر مختلف 
pH برای افزایش اثربخشــی درمان موضعی ســرطان پوســت هنوز 
نامشخص است. به طور دقیق تر دوکسوروبیسین برای درمان بسیاری 
از انواع سرطان ها استفاده می شود. دوکسوروبیسین نوعی داروی شیمی 
درمانی اســت که آنتراسیکلین نیز نامیده می شود. این دارو، با مسدود 
کردن آنزیمی به نام توپو ایزومراز ۲، رشــد سلول های سرطانی را کند 
یا متوقف می کند. در همین راستا گروهی از محققان با همکاری علی 
خادم حســینی و صمد احدیان STBهای تزریقی را با اســتفاده از 
ژلاتین و LAPONITE برای بررسی تأثیر نسبت آن بر ویژگی های 
مکانیکی، ظرفیت انتشار DOX در واکنش به مقادیر مختلف pH و 

میزان سمیت سلولی نسبت به ملانوم بدخیم ابداع کردند.

تولید ماده ای برای درمان بهتر نوعی سرطان پوست توسط محققان ایرانی


